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Vážení občané, jak jste již byli informováni, vedení městské 
části Brno-Líšeň se rozhodlo s pomocí konzultační společnosti 
GaREP, spol. s r. o. zpracovat strategický plán rozvoje na obdo-
bí 2024–2033. Práce začaly v letních měsících loňského roku. 

Jak jsme daleko?
Proběhla diskuzní setkání o hlavních problémech a potřebách Líš-
ně s vybranými spolky, ale i s vámi, občany Líšně. Důležitou sou-
částí bylo zapojení obyvatel formou dotazníkového šetření názorů 
obyvatel. Dotazník byl v létě zařazen do speciálního vydání Líšeň-
ských novin a doplněn o informace o strategickém plánu. Do kon-
ce loňského roku proběhlo vyhodnocení dotazníkového šetření. 
Byl také zpracován popis Líšně včetně uvedení silných a slabých 
stránek naší městské části, a to ve všech tématech, která se měst-
ské části týkají. U popisu v současné době probíhají úpravy a při-
pomínkové řízení.

Co nás čeká dál?
Souběžně probíhají přípravy na diskuze o návrhové části strategie 
– jaké bude mít Líšeň cíle, kam bude chtít směřovat a co by se mě- 
lo v Líšni udělat pro kvalitnější život. Popis Líšně i pracovní verze 
návrhové části bude představena na dubnovém (20. 4. od 15.00) 
zastupitelstvu, nezapomeňte se proto přijít podívat, nebo si zase-
dání pustit ze záznamu. Do diskuze o směřování Líšně budete mít 
ještě možnost zasáhnout, a to na diskuzním setkání s obyvateli, 
které je předběžně plánováno do jarních měsíců. O setkání budete 
včas informováni. Na setkání vám bude představena pracovní po-
doba strategie a proběhne diskuze o budoucnosti Líšně.

K čemu strategický plán potřebujeme?
Pojmenování konkrétních řešení ve strategickém plánu zvyšuje 
připravenost městské části k případnému podání žádostí o dotač-
ní podporu na rozvojové projekty a zvyšuje šance získat tyto vněj-
ší fi nanční prostředky. Strategický plán je jedním z východisek pro 
tvorbu rozpočtu a rozpočtového výhledu Líšně. Rozpočet městské 
části je omezený. Vzhledem k množství potřebných investic je nut-

né stanovit priority. Existují různorodé představy na co vynaložit 
prostředky. Ve strategickému plánu je stanoveno a následně 
schváleno zastupitelstvem co udělat nejdříve, co nechat na poz- 
ději a co nedělat vůbec.

Vybrané výsledky dotazníkového šetření obyvatel
Následující text představí vybrané výsledky dotazníkového šetře- 
ní obyvatel. Podrobnější vyhodnocení je součástí strategického
plánu.

Dotazníkové šetření názorů obyvatel proběhlo od července do srp-
na 2022. Celkově se zapojilo 1.023 obyvatel, tj. 4,7 % obyvatel star-
ších 15 let. Rozložení odpovědí podle věku, pohlaví a místa bydliště 
(v rozlišení stará Líšeň a nová Líšeň) se zásadně neliší ve srovnání
s celkovým rozložením obyvatelstva celé Líšně. Šetření tak lze po-
važovat za reprezentativní. Více než 80 % obyvatel uvedlo, že se jim 
v Líšni žije velmi dobře nebo spíše dobře. Pouze minimum obyva-
tel uvedlo, že se jim v Líšni žije velmi špatně nebo spíše špatně.
O něco hůře se obyvatelům žije ve staré Líšni, rozdíly jsou však 
minimální. Z  šetření vyplynulo, že obyvatelé jsou v  Líšni nejvíce 
spokojeni s  blízkostí přírody, veřejnou zelení a dopravní obsluž- 
ností. Naopak nejméně spokojeni jsou s možnostmi pro parkování, 
vandalismem a veřejnou zelení. Téma zeleně se ukázalo jako kon-
troverzní téma – obyvatelé s ní jsou buďto spokojení nebo nespo-
kojení

V jedné z otázek obyvatelé hodnotili prostředí a služby v Líšni (cel-
kem 26 témat). Nejlépe hodnocena je úroveň předškolních (MŠ)
a školních zařízení (ZŠ) a obslužnost MHD. Naopak nejhůře jsou 
hodnocené možnosti pro parkování, podmínky pro cyklodopravu 
a dostupnost sociálních služeb. Z chybějících služeb v Líšni obyva-
telé nejčastěji zmiňovali poštu, restaurace, kavárny, větší obchod
s potravinami (hlavně v severní části sídliště a ve staré Líšni) a růz-
norodé specializované obchody (železářství, drogerie...). Velké čás-
ti obyvatel chybí koupaliště nebo bazén.

pokračování na str. 2

Práce	na	Strategickém	plánu	
rozvoje	městské	části
Brno-Líšeň	pokračují
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prostor hlubší význam (nejčastěji invazní 
akáty), bude nahrazena domácími a ovocný-
mi druhy. V  parku tak vyrostou nové keře, 
živé ploty, své místo najdou také přesazené 
mladé ovocné stromy, které jsou v areálu už nyní. V parku rovněž 
najdou své místo nové udržované trávníky, a to jak klasické parko-
vé, tak i v severovýchodní části trávník s dosadbou trvalek. 

V diskuzi autoři zodpověděli řadu dotazů,
některé podněty budou zapracovány
Tak velký projekt, kterým bezesporu park Houbalova je, pochopi-
telně s sebou nese pozornost veřejnosti. Poté, co byl v první půlho-
dině celý projekt představen, dostali hosté prostor se ptát na co-
koliv, co je v souvislosti s parkem zajímá. Zhruba 45 minut trvající 
diskuze byla velice plodná, byly v ní vzneseny různé připomínky 
i podněty, které velmi pravděpodobně budou do projektu ještě 
zaneseny. Z diskuze byl pořízen videozáznam, který si můžete pro-
hlédnout na YouTube kanále ÚMČ Brno-Líšeň. 

Mockrát děkuji všem zúčastněným za příjemnou a především 
podnětnou diskuzi. O dalších změnách vás budu informovat v dal-
ších měsících, nejpozději poté, co letos na jaře dotáhneme již výše 
zmíněné biologické posouzení kvality. Potom už nám totiž nebude 
nic bránit v  tom, abychom mohli kopnout do země a zkrášlovat 
území, které si to bezesporu zaslouží.
l Břetislav Štefan, Váš starosta

Na otázku „Jak by se měla Líšeň územně rozvíjet?“, odpověděla 
většina obyvatel, že by zástavba měla zůstat přibližně stejná. Re-
spondenti dostali dále možnost představit si, že mají k dispozici 
finanční prostředky Líšně. Měli uvést, do čeho by investovali. Oby-
vatelé Líšně by nejvíce chtěli investovat do rozšiřování / zkvalitňo-
vání veřejné zeleně a řešení parkování.

Obyvatelé měli v dotazníku možnost vyjádřit svůj názor na pláno-
vané projekty. Nejhůře hodnocena je nová Kotlanka (rekonstrukce 
s nástavbou). Naopak nejlépe hodnocený projekt, opět s výrazněj-
ším odstupem, je přístavba domu pro seniory. Podle obyvatel 
by se v péči o seniory a v sociální oblasti měl postavit domov pro 
seniory, zkvalitnit terénní služby a více zapojit seniory do společ-
nosti.

Na závěr dotazníkového šetření měli možnost obyvatelé uvést vol-
ný komentář. Nejvíce obyvatel zde lobovalo za více zeleně a no-
vých stromů a za žádnou cenu další zahušťování výstavby.

Vnímání prostoru Líšně obyvateli
V rámci dotazníkového šeření měli obyvatelé možnost označit své 
oblíbené a neoblíbené místo do tzv. slepé mapy a uvést k místu 
svůj komentář. Mezi nejméně oblíbená místa v Líšni patří pro-
stranství okolo zastávky Jírova. Obyvatelům zde vadí hluk a nepo-
řádek. Dalším neoblíbeným místem je oblast okolo bývalého 
McDonaldu a Casina. Mezi nejoblíbenější místa obyvatel v Líšni 
patří odpočinkové a rekreační zóny (park Rokle, Mariánské údolí, 
lesy a lomy v okolí hotelu Velká Klajdovka).
l Kolektiv týmu GaREP, spol. s r. o. 

Plodná veřejná diskuze
k Parku Houbalova
Milí Líšňáci,
25. ledna 2023 proběhla na radnici veřejná debata, která si 
dala za cíl vás blíže seznámit s  dalšími kroky, které se dějí 
a v nejbližší době také dít budou kolem parku Houbalova. Ve-
řejného setkání se mimo jiné zúčastnili krajinářští architekti 
Markéta Zajíčková, Michal Pôbiš a Daniel Matějka, dále také 
Luděk Halaš, který má na starosti vodohospodářské stavby 
a Jana Drochytková, která se věnuje managementu krajinář-
ských úprav.

V první řadě je nutné říct, že se na konci roku 2022 konečně poda-
řilo majetkově sjednotit všechny pozemky v rámci parku. Zjedno-
dušeně to znamená, že konečně můžeme začít park Houbalova 
zvelebovat. Po loňské anketě, ve které se více než sedmdesát pro-
cent z vás vyslovilo pro revitalizaci parku, vznikla studie a následně 
koncepce, jak by měl park vypadat. Nyní se už mílovými kroky blí-
žíme k získání stavebního povolení, kde nám už chybí pouze bio-
logické zhodnocení lokality. To proběhne na jaře tohoto roku. 

Jezírko, hřiště, terasy, ale především dešťová voda
A na co se tedy můžete těšit? Celý projekt je unikátní v  tom, že 
chceme co nejvíce pracovat s vodou. A to především s tou dešťo-
vou. Tu budeme zachytávat do retenční nádrže a vodních tůní tak, 
aby i v letních měsících měl celý prostor dostatek vláhy pro veške-
rou zeleň.

Dominantou parku bude jezírko, v jehož okolí bude návštěvníkům 
k dispozici vodní hřiště. V západní části parku bude na vodní hřiště 
navazovat také hřiště dětské, v  těsné blízkosti směrem na sever 
bude takzvaná pobytová terasa. Na východní straně parku si bu-
dete moci odpočinout na velké piknikové ploše s množstvím stolů 
a lavic, kde si uprostřed zeleně budete moci něco ugrilovat na ven-
kovním elektrickém grilu. Nejen pro kulturní příležitosti bude 
k dispozici také velký altán.

I zeleň se v parku výrazně promění. Celá řada stromů a dřevin, kte-
ré jsou bohužel v nedobrém zdravotním stavu a často nemají pro 
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Vážení a milí spoluobčané z  Líšně, otevírám pro vás rubriku 
v Líšeňských novinách, kde chci pravidelně informovat všech-
ny čtenáře o aktualitách a dění v Líšni. Dozvíte se zde, jaké nás 
čekají v Líšni novinky, co se oproti původnímu stavu změní a co 
naopak zůstane tak, jako bylo dříve, protože se ukázalo, že to 
bylo osvědčené a dobře rozhodnuté. Aby jste měli i možnost se 
do dění v Líšni zapojit, naleznete tu příspěvky, kde budete po-
žádáni o váš názor a vyjádření, aby vše, co se bude dít sloužilo 
účelně ke spokojenosti vás všech Líšňáků.

Protože nechci profitovat z úspěchů, někdy možná i z neúspěchů, 
o které jsem se nepřičinil, budu se vyjadřovat k věcem, které patří 
do mojí gesce a tedy jsem za ně i odpovědný. To znamená, že se 
budu zabývat děním ve „veřejném prostoru“, dopravou a bezpeč-
ností. Tím nejobsažnějším je bezesporu „veřejný prostor“, jedno-
duše je to vše, co vás obklopuje od chvíle, kdy vyjdete ze svého 
domu, bytu, vystoupíte z MHD, z auta. Jsou zde i prostory, které 
nepadají na moji hlavu. Těmi jsou třeba komunikace, po kterých se 
pohybují automobily. Ty tu máme jednak ve správě Jihomoravské-
ho kraje a nejvíce pak města Brna, nám zůstávají na starost pře- 
devším komunikace místního významu a chodníky, které jsou 

SÍDLIŠTĚ LÍŠEŇ 

Úsek č. 1 – ulice VLKOVA, STRNADOVA, ŠTEFÁČKOVA, HOUBALO-
VA, MASÁROVA, SYNKOVA, včetně jejich parkovišť před domy
17. 4., 22. 5., 4. 9., 16. 10. 2023
+ pouze parkoviště 7. 6., 25. 9. 2023

Úsek č. 2 – ulice PODRUHOVA, ZIKOVA, ELPLOVA, POLÁČKOVA, 
KOTLANOVA, HORNÍKOVA, včetně jejich parkovišť před domy
18. 4., 23. 5., 5. 9., 17. 10. 2023
+ pouze parkoviště 7. 6., 25. 9. 2023

Úsek č. 3 – ulice MOLÁKOVA, HOCHMANOVA, BEDNAŘÍKOVA, JÍ-
ROVA, KONRÁDOVA, ROTREKLOVA (vjezd z  ul. Jírova), NAD LO-
MEM, VELKÁ KLAJDOVKA, ROVNOBĚŽNÁ, PODBĚLOVÁ, včetně 
jejich parkovišť před domy
3. 4., 5. 6., 7. 9., 1. 11. 2023
+ pouze parkoviště 14. 6., 21. 9. 2023

Úsek č. 4 – ulice MICHALOVA, ŠEVELOVA, KOUTNÉHO, HUBROVA, 
HÁJKOVA, BARTÁKOVA, GOLDOVA, ROTREKLOVA (vjezd z ul. No-
volíšeňská), JOSEFY FAIMONOVÉ od křižovatky T vpravo (průjezd-
ná část), SVÁNOVSKÉHO, KOSÍKOVA, KLAJDOVSKÁ (část po RD 
st. Líšeň) včetně jejich parkovišť před domy
6. 4., 7. 6., 14. 9., 6. 11. 2023
+ pouze parkoviště 14. 6., 21. 9. 2023

Úsek č. 5 – ulice JOSEFY FAIMONOVÉ od ul. Novolíšeňská po křižo-
vatku a dále od křižovatky T vlevo (slepá část ulice), PUCHÝŘOVA, 
POPELÁKOVA, ZA KLÁŠTEREM, včetně jejich parkovišť před domy
13. 4., 12. 6., 20. 9., 8. 11. 2023 

STARÁ ZÁSTAVBA LÍŠNĚ 

Úsek č. 6 – ulice KLICPEROVA, RAŠELINOVA, KOCOURKOVA, NE-
KLEŽ, KUBÍKOVA, ŠILAROVA, NIVKY, SLÍNY, NEŠVEROVA, HERBE-
NOVA, OCHOZSKÁ, SCHEINEROVA, FUČÍKOVA MEZICESTÍ, MAŘÁ-
KOVA, P. VELIKÉHO, HEYDUKOVA, BAČOVSKÉHO, JABLONSKÉHO 
včetně parkovišť před domy 
20. 4., 29. 5., 11. 9., 23. 10. 2023

Harmonogram blokovéHo čištění místnícH
komunikací v roce 2023

Úsek č. 7 – ulice KUBELÍKOVA, SAMOTY, STŘELNICE, HABŘÍ, 
M. KŘÍŽE, CHMELNICE, MARKOVIČOVA, BYLINKOVÁ, KLAJDOV-
SKÁ, SALAJNÍ, ŠTÍTNÉHO, KRAMERIOVA, BREICETLOVA, POD-
HORNÍ (vjezd z ul. Šimáčkova), ZAHRADNÍ včetně parkovišť před 
domy
21. 4., 30. 5., 12. 9., 25. 10. 2023

Úsek č. 8 – ulice OBECKÁ, STARÉ ZÁMKY, ZÁLESKÉHO, PODLES-
NÁ, POD CESTOU, KOSTELÍČEK, KNIESOVA, JEČMÍNKOVA, ŠIMÁČ-
KOVA mimo Zákos, PODHORNÍ (vjezd z ul. Ondráčkova), MACHÁČ-
KOVA, ONDRÁČKOVA (levobřežní), VELATICKÁ, ZLÁMANKY, JA- 
TEČNÍ, PODOLSKÁ včetně parkovišť před domy 
24. 4., 8. 6., 18. 9., 30. 10. 2023 

Úsek č. 9 – ulice BŘÍ. PELÍŠKŮ, VAVÁKOVÁ, LETECKÁ, POSLUŠNÉ-
HO, OTISKOVA, LESKAUEROVA, BORKOVCOVA, BRATŘÍ ŠMARDŮ, 
POHANKOVA, NÁM. KARLA IV., HORÁKOVSKÁ, POLEDNÍKOVA, 
KUČEROVA, TRNKOVA, BODLÁKOVA, R. KNOSE, KOTULÁNOVA, 
WINTROVA, BUKOVSKÉHO, HŘBITOVNÍ včetně parkovišť před 
domy
25. 4, 9. 6., 19. 9., 31. 10. 2023

Oznámení blokového čištění
Provádění blokového čištění se oznamuje umístěním přenosných 
dopravních značek na komunikacích a jejich součástech sedm 
dnů před tímto čištěním.

Povinnosti k zabezpečení blokového čištění
Každý je povinen umožnit čištění vozovek a veřejných prostranství 
zejména tím, že své vozidlo v den čištění odstraní nejpozději do 
8. hodiny ranní z označených komunikací a jejích součástí.

Sankce
Občanům, kteří neodstraní svá vozidla ve stanovených termínech, 
lze uložit sankci podle § 19 odst. 5 zákona č. 13/1997 Sb. o pozemních 
komunikacích a případně, podle ustanovení § 19 odst. 6 zákona 
č. 13/1997 Sb., silniční vozidlo, které brání provedení blokového čiš-
tění odstranit na náklady jeho provozovatele.

součástí komunikací a slouží k pohybu vás 
občanů. I tak je zde určitě dost příležitostí 
dokázat, že chci svoji práci dělat dobře 
a pro občany Líšně.

Na úvod vám dávám k seznámení Harmo-
nogram blokového čištění místních komunikací v  roce 2023. 
Zjistíte tu, kdy bude prováděno čištění té vaší ulice, také tu nalez-
nete podmínky vyhlašování a oznamování blokového čištění, vaši 
povinnou součinnost a bohužel jsou tu i sankce vycházející ze zá-
kona o pozemních komunikacích pro ty, kterým se nepodaří svoje 
plechové miláčky odstranit včas.

Harmonogram blokového čištění naleznete současně i na webu 
na stránkách ÚMČ Brno-Líšeň a připravuje se možnost pro každé-
ho zapomětlivého občana přihlásit se do „aplikace“, která bude za 
vás hlídat, že v místě, kde parkujete, se připravuje blokové čištění 
a v rámci ochrany vaší peněženky je pro vás vhodné svůj automo-
bil na čas přeparkovat.
l Jan Skotal, 1. místostarosta

týká se nás všecH
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Školky v létě, prázdninový provoz
Sice je ještě zima, mrzne, jak když praští, ale příprava na léto už 
u některých vrcholí. Minimálně u nás už máme vyřešený letní pro-
voz školek. Protože pro pracující rodiče předškolních dětí jsou 
prázdniny někdy velký oříšek, domluvili jsme se společně se všemi 
ředitelkami a řediteli našich 11 školek a nabízíme rodičům letní 
prázdninový provoz školek v níže uvedených termínech. Každá 
školka bude v provozu tři týdny. Rodičům nabízíme ještě „párovou“ 
školku, která je té jejich školce v Líšni nejblíž. Rodiče si tak o prázd-
ninách mohou vybrat tři týdny z nabídky šesti týdnů kvalitního 
programu a bezpečného zázemí ve školkách. Výjimku jsme letos 
museli udělat pro MŠ Michalova, kterou čekají od září velké změny. 
Těmto dětem nabízíme tři týdny letní školky v budově MŠ Neklež, 
kam se však přesunou také jejich paní učitelky z MŠ Michalova.

Během prázdnin se provoz této školky přesune do budovy Orlovny 
a na ZŠ Holzova. Od září se tak na děti z MŠ Michalova budeme 
těšit ve staré Líšni a v původní budově začne kompletní rekon-

Letní prázdninový provoz MŠ Brno-Líšeň 2023

 10. 7.–14. 7. 17. 7.–21. 7. 24. 7.–28. 7. 31. 7.–4. 8. 7. 8.–11. 8. 14. 8.–18. 8. 21. 8.–25. 8.

MŠ SLUNÍČKO Strnadova 13 provoz provoz provoz zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno
MŠ Synkova 24 zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno provoz provoz provoz
MŠ Poláčkova 13 provoz provoz provoz zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno
ZŠ a MŠ Horníkova 1 zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno provoz provoz provoz
MŠ Puchýřova 13a zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno provoz provoz provoz
MŠ Hochmanova 25 provoz provoz provoz zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno
MŠ Šimáčkova zavřeno zavřeno zavřeno provoz provoz provoz zavřeno
MŠ POHÁDKA bratří Pelíšků 7 provoz provoz provoz zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno
MŠ Trnkova 81 zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno provoz provoz provoz
MŠ RADOST Michalova 2 provoz provoz provoz zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno
MŠ Neklež 1a provoz provoz provoz zavřeno zavřeno zavřeno zavřeno

strukce a přístavba nové budovy. Moc všem 
předem děkujeme za trpělivost a těšíme se 
společně s vámi na novou podobu MŠ Mi-
chalova.

Jednací řád líšeňského
zastupitelstva
Každé zastupitelstvo, i to líšeňské, má svůj jednací řád. Jednací řád 
je plán, kterým se zastupitelstvo řídí a podle něj postupuje. Na na-
šem minulém zastupitelstvu jsme se domluvili, že uděláme někte-
ré změny, třeba začátek zastupitelstva bude již od 15.00. A toto je 
důvod, proč jsem se pustila do změny jednacího řádu, tak aby od-
povídal realitě. Zároveň jsem navrhla i tyto, pro mě, důležité body.

n Pro občany, kteří za námi chtějí přijít a něco nám sdělit, ne- 
cháváme bod „Dotazy občanů“ zpravidla zařazen za vlastní 
body jednání před interpelacemi. Pokud všechny body jednání 

V rámci celoměstského záměru zvyšování ochrany a bezpeč-
nosti občanů Brna se i Líšeň zapojila do programu využití ka-
merového systému k prevenci kriminality a zabezpečení veřej-
ných prostranství. 

Co to znamená
Je zpracovaný projekt na umístění kamer v Líšni. Týká se přede-
vším míst, kde dochází k velké koncentraci osob. Těmi jsou např. 
nákupní centra, dopravní centra a dále místa, kde se dá očekávat 
zvýšený pohyb závadových osob . 

V prosinci loňského roku bylo nainstalováno a uvedeno do provozu 
prvních 6 kamer. Tři kamery jsou umístěny v oblasti při ulici Jírova, 
další dvě kamery jsou umístěny tak, aby zaznamenaly pohyb 
v okolí nákupního centra KAUFLAND a poslední, s kruhovým do-
sahem, je instalovaná na trolejbusové smyčce. Ta by měla dohléd-
nout až k Dělňáku.

Jak to funguje
Všechny dohledové kamery v Brně, nejenom tedy ty z Líšně, jsou 
zapojeny do centrálního městského dohledového centra, které je 
obsluhováno příslušníky policie ČR nepřetržitě, 7 dnů v týdnu, 24 
hodin denně. Používají se již moderní kamery, které umí vyhodno-
tit z nasnímaných záběrů nestandardní chování sledované osoby, 
kamera upozorní operátora a ten dokáže na místo vyslat nejbližší 
policejní hlídku. Inteligentní monitorovací systém s trvalým dohle-
dem je velmi účinný. Efektivně zajišťuje s menším množstvím ale 

moderních kamer vyšší bezpečnost spoluobčanů a to je i náš zá-
měr. Pachatelé trestné činnosti se monitorovaným lokalitám radě-
ji vyhnou, než aby byli z kamerového záznamu odhaleni a usvěd-
čeni.

Jak budeme pokračovat
Jak jsem předeslal, základní koncepce a projekt umístění kamer je 
již zpracován. V tomto roce bude nainstalována jedna kamera na 
rohovém domě křižovatky ulic Mifkova a nám. Karla IV. Ta „dohléd-
ne“ ke konečné tramvaje č. 8 a bude se umět otočit a nasnímat 
celý prostor náměstí. Další kamery potom budou rozmístěny tak, 
aby obsáhly dění v nákupních parterech při ulici Kotlanova a Mo-
lákova. Letos by mělo být aktivováno dalších 6 kamer, musí se vy-
budovat pro tyto kamery kabelové trasy a připojení, tzn., že ke 
zprovoznění těchto kamer dojde v závěru roku, stejně jako tomu 
bylo loni.

Tím ale kamerový dohled nekončí. V další etapě by měly kamery 
„dohlédnout“ na oblast ulice Kučerovy, kde je jednak parkoviště 
odstavených anonymních autovraků, ale také tu máme hřiště SK 
Líšeň, kde umí být v čase rizikových fotbalových utkání velmi bouř-
livá atmosféra. Dále nás čeká dovést kamery i do Rokle, podob-
ných míst je v Líšni více.

Jsem rád, že Líšeň patří podle policejních statistik mezi nejbezpeč-
nější brněnské městské části a budu rád, když to tak i zůstane. 
l Jan Skotal, 1. místostarosta

kam doHlédnou kamery

místostarostka informuje

pokračování na str. 5
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V únorovém čísle Líšeňských novin se mohli čtenáři v článku „Mís-
to rozvoje Líšně koalice navyšuje odměny politiků“ dočíst o tom, 
jak se současná koalice snaží umlčovat opozici a jak se tento pro-
ces nadále prohlubuje. Jako člen koalice se pokusím v níže uvede-
ném textu zareagovat. Moje reakce však bude směrovat pouze 
k těm aktuálním skutečnostem, protože jako nováček v zastupitel-
stvu nemohu komentovat tvrzení, která jdou zpět do předchozích 
volebních období, kdy jsem v ZMČ nebyl. Rovněž není – s ohledem 
na omezený prostor v LN – možno komentovat podrobně vše, co 
je v článku uvedeno, takže jsem se zaměřil jen na vybrané okruhy 
problémů.

Pokusím se rovněž oprostit od jakýchkoliv osobních invektiv a ko-
mentovat pouze fakta, neboť cílem mého komentáře není koho-
koliv osobně napadat, ale pouze popisovat skutečnosti z  jiného 
úhlu pohledu, popř. doplňovat to, co v článku nezaznělo a zaznít 
mohlo a mělo.

V obecné rovině je jistě skvělé, že žijeme době, kdy může tato svo-
bodná názorová výměna probíhat. Dnes se to zejména mladým 
zdá automatické, ale my starší jsme žili v dobách, kdy zjištění toho, 
že vládnoucí garnituře se něco nepovedlo, muselo zůstat uvězně-
no hluboko v  našich myslích, pokud si dotyčný nechtěl vystavit 
povolávací rozkaz do některé kotelny, nebo přímo „klíčového prů-
myslu“. Dnes máme tedy vymoženost kritizovat cokoliv – a buďme 
vděčni osudu, že tuto možnost máme. Kritik však musí být připra-
ven na to, že kritizovaný zareaguje a shromáždí argumenty, které 
mohou částečně, nebo i zcela vyvrátit tvrzení kritikovo. A zůstává 
pak na čtenáři, aby zvážil, které z předložených tvrzení a argumen-
tů se jeví důvěryhodnější a které mají i správnou logickou návaz-
nost. No a v tomto novém volebním období to vypadá, že s oběma 
druhy článků se roztrhl pytel, takže čtenáři možná budou mít 
o zábavu postaráno. Možná je však tento typ diskuse v LN i vhodná 
platforma, kde dojde k výměně názorů a ušetří se drahocenný čas 
na jednání ZMČ.

Všichni zastupitelé byli zvoleni občany, aby je zastupovali při spra-
vování věcí veřejných s cílem vytvářet v Líšni co nejlepší podmínky 
pro život všech občanů. Teoreticky by tedy měli mít všichni zastu-
pitelé společný zájem na hledání a prosazování takových postupů, 
které vedou právě ke zvelebování podmínek pro naše žití. 

V reálném životě však vidíme určitý nesoulad mezi teorií a praxí. 
Jakmile se zastupitelé rozdělí na koalici a opozici, mnohé se jakoby 
mávnutím proutku změní. Priority se přeskládají. Nově je v podsta-
tě velmi důležité nehledět jen na obecné blaho, ale nalézt cokoliv, 
co by mohlo sloužit jako záminka pro poukázání na sebemenší 
opomenutí, nebo neschopnost oponentů. A jedním z  příkladů 
může být i onen doslova minutový časový snímek ze zahájení pro-
sincového zastupitelstva. I sám autor jej označuje jako úsměvný 
a nevýznamný, s čímž lze plně souhlasit, ale současně se z něj hned 

v následující větě stává záminka ke zcela zbytečnému šťouchanci 
do vedení radnice.

Tvrzení o vybrakování rozpočtu a svévolném přesunutí dlouhodo-
bě nashromážděných prostředků do spotřeby je velmi závažné, 
ovšem dotýká se převážně období, kdy jsem zastupitelem nebyl, 
takže na něj nereaguji, nicméně předpokládám, že někdo z vedení 
radnice na něj určitě nějakou vhodnou formou zareaguje. 

Ještě bych se vrátil i k samotnému nadpisu článku, kde se zpo-
chybňuje hlavní smysl činnosti zastupitelů a zdůrazňuje se snaha 
se „napakovat“. Zde se autor podle mého názoru mýlí. Existuje řa-
da již rozběhnutých projektů směřujících právě ke zvelebení Líšně 
a vedení radnice vyvíjí nemalé úsilí na tom, aby tyto projekty moh-
lo úspěšně realizovat. 

V souvislosti s rozvojem a zvelebením Líšně však stojí před vede-
ním radnice ještě jeden velmi závažný úkol – vyřešit osud nemovi-
tého majetku, spravovaného radnicí. Jako předseda stavební ko-
mise jsem se zúčastnil prohlídek většiny z těchto objektů a mohu 
konstatovat, že jde převážně o starší objekty, které už mají svoje 
nejlepší roky za sebou a nyní bude nezbytné rozhodnout o jejich 
dalším osudu. A věřte, již nyní je zřejmé, že to bude rozhodování 
nelehké a bude vyžadovat značné finanční prostředky a nemálo 
času. A pokud je mně známo, tak v minulých volebních obdobích 
byla starost o tyto objekty v gesci tehdejších koaličních místosta-
rostů. Nechci jakkoliv spekulovat o tom, co se v této záležitosti ode-
hrávalo v  minulosti, nicméně rád si na některém zastupitelstvu 
vyslechnu tyto informace přímo od těch osob, v jejichž gesci tyto 
objekty byly. Takže radnice rozhodně nespí, ale naopak se snaží 
řešit i záležitosti, které nejsou na první pohled zjevné, ale o to více 
jsou naléhavé. Prostě co je důležité, nebývá očím viditelné.

Pomalu jsem se propracoval až tématu navyšování odměn zastu-
pitelů. Škoda, že autor článku nevyužil příležitost a nevyvolal dis-
kusi o navýšení odměn v okamžiku, kdy toto bylo navrženo na jed-
nání ZMČ. Současně s  návrhem tehdy byla podána i informace 
srovnávající odměny v  Líšni a několika obdobně lidnatých MČ 
a bylo konstatováno, že i po navýšení budou odměny v Líšni stále 
nejnižší. V článku postrádám nějaký konkrétní protinávrh. Navýšit 
jen 1,5× nebo 2×, nebo vůbec nenavyšovat? O všem bylo a je mož-
nost diskutovat, ale jaká je tedy dle autora článku ta správná výše 
odměny? Chápu, že skokové navýšení odměn je perfektní nahráv-
ka na smeč a že se mnohem lépe kritizuje navýšení jednorázové 
než navyšování postupné. Nicméně pokud byly odměny celé 
minulé volební období drženy na konstantní výši, tak tím vlastně 
došlo v celém minulém období ke značné úspoře celkového obje-
mu finančních prostředků (ve srovnání s případným postupným 
navyšováním). Vše je tedy možno popsat ze dvou úhlů pohledu – 

nebudou projednány do 17.00 hod., bude bod „Dotazy občanů“ 
automaticky předsunut před ten bod, jehož projednávání by za-
čalo jako první po 17. hodině. Dotaz každého občana je časově 
omezen limitem 3 minuty. 

n Abychom mohli zkrátit neúměrně dlouhou diskusi, nově na- 
vrhujeme bod, který umožňuje zastupitelům, aby si mohli od-
souhlasit, že k téže věci nikdo ze zúčastněných (zastupitel, ob-
čan) nemůže vystoupit více než dvakrát. Dále umožňuje rozhod-
nout, že se doba vystoupení pro tyto osoby omezuje, nikoliv však 
pod 3 minuty, u zpracovatele (předkladatele) pod 10 min. (pozn. 
tento bod byl kompletně převzat z jednacího řádu magistrátu 
města Brna).

n Pokud se někdo nemůže ze závažných důvodů zúčastnit pre-
zenčně, navrhujeme jeho distanční účast. Tato účast je z tech-
nických důvodů možná pouze čtyřem zastupitelům, kteří svoji 
distanční účast nahlásí do konce pracovní doby pracovního dne 
předcházejícího zasedání zastupitelstva. 

Tato mnou navržená změna jednacího řádu byla předložena všem 
zastupitelům ještě před schválením RMČ i ZMČ. 8. 2. 2023 jsme se 
nad ní sešli (každý politický subjekt zde měl alespoň jednoho zá-
stupce) a všichni mohli vyjádřit svůj názor. I když na všechny na- 
vržené body nesdílíme stejný názor, diskuse byla konstruktivní 
a toho si velmi vážím. 

Jak dál se zahradou Orlovny
13. 2. proběhla na Orlovně schůzka s  líšeňskými spolky. Spolky 
jsme provedli po budově i po zahradě. Budova je již zkolaudovaná, 
předána do správy KCL a připravena k využití. Ale zahrada na svo-
ji rekonstrukci stále čeká, a to bylo jedním z témat, které jsme se 
spolky otevřeli. Má být zachován ráz uzavřené zahrady do které 
z venku není vidět? Jaké a kolik hracích prvků bychom tam chtěli 
mít? Najdeme využití rozbitého skleníku? Na tyto a spoustu dal-
ších otázek budeme se spolky hledat odpověď v následujících mě-
sících. Věřím, že společně najdeme smysluplné řešení. 
l Alena Stejskalová, místostarostka

PoHled z druHé strany

pokračování na str. 6
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nyní se brutálně navyšuje – proti – v minulosti se značně ušetřilo. 
A obě tvrzení jsou pravdivá, záleží jen kdo si které z nich vybere.

Významným argumentem je dle mého názoru ukazatel „cena/vý-
kon“. Rozpočet Líšně je 330 mil. Kč. Odměny na všechny zastupi-
tele, radní, komise, výbory (dle autora článku) jsou 4 mil. Kč. Takže 
všichni, kteří se podílejí na rozhodování o rozvoji a zvelebování 
Líšně mohou obdržet maximálně cca 1,2 % částky, která je určena 
na rozvoj Líšně. Nutno také poznamenat, že od letoška jsou nasta-
vena i přísnější pravidla týkající se krácení odměn při třech a více 
absencích. Z mého pohledu je zdaleka nejdůležitější, aby celé za-
stupitelstvo a vedení MČ fungovalo tak, aby se finanční prostředky 
podařilo efektivně investovat. A já osobně se domnívám, že poměr 
4/330 je velmi dobrý, i když uznávám, že finančně úspornější by byl 
poměr 1,3/330. Byl by však dlouhodobě udržitelný? Zejména 
s ohledem na rostoucí inflaci a poměry v okolních MČ?

Velmi důležitou roli hraje i schopnost radnice nejen uhlídat finan-
cování jednoho běžného roku, ale schopnost vidět i do vzdálené 
budoucnosti. Již dnes je nutno si klást otázky typu kam chceme 
posunout Líšeň za 10–20 let. Podle mě tento proces probíhá v Líš-
ni kontinuálně a přináší i svoje ovoce. Aktuálně se dostávají do 
předrealizační fáze projekty, které se zrodily v hlavách vedení rad-
nice v  předchozích volebních obdobích. Nynější vedení radnice 
bude mít tedy – mimo jiné – za úkol tento kontinuální proces ne-
přerušit. Ne nadarmo se totiž říká, že podle kvality zadání se ná-
sledně odvíjí kvalita výsledného díla.

Jako zastupitel a předseda stavební komise funguji jen velmi krát-
ce, ale za tuto krátkou dobu jsem zjistil, že některé záležitosti, kte-
ré jsme v komisi byli nuceni řešit, se dají označit jako „kostlivci ve 
skříni“ a že není vůbec snadné nalézt správné řešení. A to jsou ko-
mise jen poradní orgán rady. Vůbec tedy nezávidím radním, kteří 
musejí přijímat i mnohá jiná rozhodnutí, a navíc nejen v segmentu 
„stavebním“, ale v celé šíři veškerých lidských aktivit v Líšni. 

S ohledem na výše uvedené si tedy kladu otázku: „Je ono kritizo-
vané navýšení odměn takovým brutálním zásahem do rozpočtu, 
nebo je to s ohledem na celý segment úkolů, které musejí přede-
vším radní, zastupitelé a členové komisí řešit adekvátní?“ Já osob-
ně se domnívám, že pokud bude radnice fungovat efektivně ku 
prospěchu všech obyvatel Líšně, tak ono kritizované navýšení od-
měn je nevýznamnou daní za celkový přínos všech zúčastněných 
pro dny dnešní i léta budoucí.

Na závěr jen v  mírně odlehčeném tónu dodávám, že s  autorem 
mnou komentovaného článku, panem Příborským, sedíme spo-
lečně v kontrolním výboru. Případné vyjasňování stanovisek tak 
bude moci proběhnout i v přímé diskusi a já jen tiše doufám, že on 
jako předseda KV ke mně bude milosrdný a nebude mě „za trest“ 
zatěžovat příliš košatými domácími úkoly.
l Vlastislav Kolečkář
l zastupitel (Váš starosta a občané pro Líšeň)

Mnozí jistě zaznamenali stavební ruch kolem budovy Orlovny. Ano, 
klubu SK Líšeň se podařilo získat dotaci na opravu budovy A. Bude 
tak opravena celá budova, bude mít jednotný vzhled a bude slou-
žit Líšňákům. Stavba by měla být realizována do konce tohoto ro-
ku. Stavební práce na venkovní části budovy by měly být hotové 
do prázdnin, bude se tak moci začít rekonstruovat zahrada. Vede-
ní MČ počítá s vypsáním výběrového řízení na projektanta. Co se 
zatím děje v budově B? V přízemí budovy se plánovala kavárna, byl 
vypsán záměr pronájmu. Od toho se v  současné době upustilo, 
protože přišla důležitější záležitost. Tou je rekonstrukce MŠ Micha-
lova. Přes prázdniny se školka přesune do přízemí budovy B Orlov-

Dovolte mi krátce reagovat na článek z únorových Líšeňských 
novin a uvést na pravou míru některé informace, které patrně 
nebyly dobře pochopeny.

Současné vedení naší MČ rozhodně chce Líšeň rozvíjet a jednou 
z cest je navýšení dotací líšeňským spolkům a neziskovým organi-
zacím, ať dělají kulturu nebo sport, zabývají se sociální oblastí, 
školstvím, bezpečností, nebo pomáhají zlepšovat naše životní pro-
středí. Vnímáme toto období, kdy rostou ceny energií, nájmů, slu-
žeb, právě jako období, kdy je třeba podpořit neziskové organizace 
a spolky v jejich činnosti. Chceme pokračovat v projektech, které 
mají v této době smysl. Bude přistaven nový pavilon mateřské ško-
ly Michalova, aby se zvýšila kapacita, pokračují rekonstrukce škol  
i budování fotovoltaických elektráren. Ano, snížil se rozpočet na 
rekonstrukci náměstí Karla IV. Copak si někdo může myslet, že by-
chom byli dobrými hospodáři, kdybychom za mnoho milionů kou-
pili budovu, abychom ji následně zbourali?! Budovu, která slouží 
občanům? Je to jako bych si dnes koupila lístky do divadla a zítra 
neměla za co koupit dětem večeři. 

Spolupracujeme: opozice je v komisích vítána
Co se týká komisí, tak mají v současné době 9 členů. V minulém 
volebním období měly komise sice členů 7, ale vyvolalo to nevoli, 
protože některé strany, ač byly v  zastupitelstvu, neměly své zá-
stupce v komisích. Aby to současná RMČ napravila, navýšila počet 
členů v komisích na 9. Tento postup umožnil, že všechny strany 
líšeňského zastupitelstva mají své zástupce ve všech komisích. 

Mají tak vliv na rozhodování o budoucnosti Líšně ve všech oblas-
tech, pro které jsou komise zřizovány. Z mého pohledu je to správ-
ný a demokratický přístup. Jen na doplnění uvádím, pokud chce-
me srovnávat počty členů komisí, vraťme se do předminulého 
volebního období. Tam měly komise 11 členů. 

Měříme stejným metrem?
A nyní krátce k souběhu funkcí. Byla jsem jediná radní, která byla 
členkou komise. Jsem v radě nováčkem, dělám vše pro to, aby se 
kultura, která má v Líšni obrovský potenciál, i nadále rozvíjela. By-
la jsem členkou Kulturní komise 8 let, připadalo mi správné v této 
práci pokračovat. Moje členství nebylo nijak v rozporu s jednacím 
řádem, ale chtěla jsem udělat vstřícný krok, tak jsem na členství 
v Kulturní komisi v lednu rezignovala. Jednání Kulturní komise se 
budu účastnit i nadále jako host bez možnosti hlasovat. Vítám tu-
to možnost diskuse s kolegy napříč politickým spektrem našeho 
zastupitelstva, vážím si jejich pohledu i názorů. Je s podivem, že 
pisateli článku únorových LN můj postup přijde „pikantní“, když 
v minulém volebním období právě radní za kulturu, členka stejné 
strany, byla dlouhodobě zaměstnána jako ředitelka Kulturního 
centra Líšeň a tuto funkci vykonávala, aniž by prošla řádným výbě-
rovým řízením. Možná by bylo lepší dříve, než začneme s kritikou 
ostatních, začít u sebe. Rozvoji Líšně by zajisté nejvíc pomohlo, 
kdybychom místo psaní článků tohoto typu, reakcí na tyto články 
a následných reakcí na reakce, se začali zabývat problémy a hleda-
li společně jejich řešení.
l Šárka Zemanová, zastupitelka (ANO 2011)

líšeň se rozvíjet bude

orlovna
ny a od září tam budou dovádět děti. Budou tak v  bezpečném 
a pěkném prostředí, schváleném hygienou. Budova B je koncipo-
vána hlavně pro spolkový život. Tato funkce budovy je zachována, 
jak byla plánována. Tedy spolkům se nabízí klubovny v prvním pa-
tře budovy. Navíc mohou spolky do prázdnin využít i dvě velké 
místnosti v přízemí, tedy do doby, než se do přízemí bude stěhovat 
školka. Dvě zadní místnosti bude zatím využívat SK Líšeň jako šat-
ny, které mívali v budově A. Paní místostarostka pozvala zástupce 
líšeňských spolků do Orlovny na 13. února. Všichni přítomni se se-
známili s prostředím kluboven a místností, které jsou jim k dispozici.
l Šárka Zemanová, zastupitelka (ANO 2011)
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Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, mám radost, že se podařilo 
zprovoznit další projekt, který jsme v minulých letech připravi-
li, líšeňskou větev Městského kamerového dohledového systé-
mu (MKDS). I když se jedná pouze o první etapu, systém je plně 
funkční a je už využíván Městskou policií, které pomáhá čás-
tečně nahradit nedostatečné stavy strážníků, přispívá k lepší 
ochraně majetku, objasnitelnosti trestných činů a přestupků.

První kamerové body pokrývají oblast okolo supermarketu Albert 
na Novolíšeňské, konkrétně plochu za ním, kde se konají farmář-
ské trhy, a před ním z kamery umístěné na konečné trolejbusu Jí-
rova. Tato část Líšně je bohužel často svědkem různých výtržností. 
Proto doufám, že kamery přispějí ke zklidnění a zmírnění těchto 
problémů. Další kamery byly umístěny uvnitř zastávky tramvaje 
Jírova. A několik kamer bylo instalováno také na budovu radnice, 
kde je systém napojen na metropolitní datovou síť. 

Kamery jsou většinou dálkově ovladatelné s výhledem do všech 
směru a možností přiblížení. Zabírají ovšem jen veřejný prostor. 
Systém je vybaven umělou inteligencí, která umožňuje strážní-
kům lepší přehled v dohledovém centru. K záznamům má přístup 
pouze policie a v  odůvodněných případech některé další složky 
integrovaného záchranného systému. Ochrana soukromí je tedy 
zaručena. Navíc se jedná o kamery západní provenience, což by 
mělo předcházet i mezinárodním bezpečnostním rizikům.

MKDS je celoměstský kamerový systém budovaný a spravovaný 
městskou firmou Brněnské komunikace a.s. Líšeňská větev začala 
být připravována již v letech 2016–2018, kdy městská část (MČ) ne-
chala zpracovat studii kamerového systému pod vedením radního 
pro bezpečnost za ODS Jaroslava Strosse a místostarosty Miloše 
Freiberga (ČSSD) ve spolupráci s  Komisí bezpečnosti Rady MČ. 
Studie byla následně předána Brněnským komunikacím, které 
nechaly zpracovat projekt pro stavební povolení. Příprava projektu 
zabrala několik let a stavební povolení bylo vydáno až na jaře loň-
ského roku. Podařilo se nám však již v předstihu získat prostředky 

z  rozpočtu města, aby výstavba první etapy v  rozsahu asi 6 mil. 
korun mohla být zahájena na podzim.

Postup realizace projektu je nyní rozplánován na 5 etap. Síť by se 
měla dále rozšiřovat od radnice do všech směrů, do sídliště smě-
rem k Rokli a okolo Mifkovy do centra Staré Líšně. Rozhodující pro 
další postup bude zajistit finance v rozpočtu města Brna. Vzhle-
dem k současným problémům způsobeným zejména nárůstem 
cen energií to však nebude jednoduché. Proto očekávám aktivní 
úsilí při získávání prostředků i od představitelů nové koalice na 
radnici MČ.
l Martin Příborský, zastupitel (ODS)

Líbila by se vám přehlídka sportovních aktivit, které nabízí Lí-
šeň? Sportovní den, v rámci něhož se v jednom odpoledni před-
staví co nejvíce sportovních oddílů působících v Líšni. 

Trenéři vezmou svoje malé svěřence a předvedou, jak vypadá tré-
nink dětí, které začínají nebo jsou jen mírně pokročilé. Rodiče se 
budou moci podívat a jejich děti se zapojí a sport si aktivně vy-
zkouší. Fotbal, gymnastika, atletika, tenis, judo, parkour, florbal, 
basketbal, volejbal, sokolské aktivity či některé další. Nabídka 
v Líšni je velmi pestrá, ale ne každý se v ní dobře orientuje. Nově 
příchozí mladé rodiny mnohdy řadu let postupně objevují, jaké 
všechny sportovní možnosti tu máme, co jak funguje a že na do-
sah ruky jsou profesionálně vedené oddíly se zkušenými trenéry 
a dobrou organizací pro děti různého věku.

Zatím je to jen myšlenka, ale brzy možná realita. Alespoň „nultý“ 
ročník by se mohlo podařit zorganizovat už letos v červnu. Je po-
třeba najít vhodné místo, nabízí se třeba Rokle a některá sporto- 
viště poblíž ní, případně areál a okolí ZŠ Novolíšeňské. Cílem je, aby 
lidé nemuseli složitě putovat po konkrétních sportovištích, ale 
měli možnost vidět vše v docházkové vzdálenosti, s možností ob-
čerstvení a strávili příjemný čas s rodinou.

Sportovní oddíly reagují na myšlenku pozitivně a jsou odhodlány 
se zapojit, což mě velmi těší. Bez nich není co předvádět, městská 
část může jen pomoci s  organizací a propagací. Dává ale smysl 

prezentovat aktivní sport pro děti, zvlášť v době narušené v nedáv-
né minulosti covidem, který dětem znemožnil fyzickou aktivitu ve 
škole i mimo ni. Některé kluby pocítily úbytek členů a ochabnutí 
zájmu o sport.

Město Brno pořádá velmi úspěšně již sedm let Den náborů na Kra-
ví hoře. Akce má samozřejmě výrazně větší rozsah, účastní se jí 
více než stovka klubů z padesáti sportovních odvětví a navštíví ji 
osm tisíc lidí.

V Líšni setkání pomůže uspořádat Kulturní centrum Líšeň ve spo-
lupráci se sportovní komisí. Ta již pět let společně s vedením rad-
nice v  zimě vyhlašuje anketu Sportovec Líšně za předchozí rok, 
kterou však naboural covid a loňské dekorování vítězů proběhlo 
jen v komorním prostředí.

Můj nápad zorganizovat v Líšni sportovní den komise přijala pozi-
tivně a nejlepší sportovce za rok 2022 tak pravděpodobně pozná-
me až na prahu léta právě v rámci nového Sportovního dne. V pro-
středí nabitém dětskou sportovní energií a za účasti důstojné 
návštěvy veřejnosti však bude převzetí ocenění jistě příjemnější.

Držte palce, ať se dobrá věc podaří, a máte-li k této myšlence další 
podněty, tipy či doporučení, napište mi prosím na email tomas@
hlozanek.cz.
l Tomáš Hložánek, zastupitel (ODS) a člen sportovní komise

co byste říkali sPortovnímu dni v líšni?

kamerový systém v líšni byl sPuštěn
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V  březnu před dvěma lety nastoupil do pozice ředitele KCL 
a právě dvacet čtyři měsíců vnímal jako kritickou hranici, kte-
rou nepřekonali mnozí jeho předchůdci. „Nerad bych to zakřik-
nul, ale podařilo se nám nastavit model fungování, který je ži-
votný, nosný a perspektivní,“ říká Michal Kročil, jenž právě 
načíná třetí rok.

Jak hodnotíš první svoje dva roky v této roli? Při nástupu jsi 
sliboval, že lidem přineseš kulturní nadechnutí.
Domnívám se, že k  nadechnutí došlo. Covid celou společnost 
zamknul do krunýře. Symbolickým zlomem byl Líšeňský rodinný 
festival, který jsme dělali ve spolupráci s RC  Jasmínka jako naši 
první akci po covidovém půstu. Silně si vybavuji ten radostný pocit 
vidět opět na pódiu zpěvačku s kytarou, dětský taneční soubor, 
divadelní představení. Vzápětí následovala první velká událost, 
kterou byl Den dětí v rokli. V celém areálu byly připravené aktivity 
pro děti i rodiče, přišlo spousta lidí a nadechnutí proběhlo hmata-
telně a naplno. Navíc v přátelském ovzduší spolupráce téměř dva-
ceti organizací.

Lidé vaše akce chválí. Cítíš to také tak, že děláte dobrou práci?
Domnívám se, že KCL přináší zajímavou a pestrou nabídku progra-
mů a pracuje na profesionální úrovni. Ať už jde o páteřní programy, 
které běží v průběhu celého roku, programy pro děti či seniory ne-
bo cyklické akce, jako je klasická hudba na zámku, večery u cim-
bálu, divadelní představení nebo výstavy. Dobré reference máme 
i na volnočasovou nabídku Kotlanky a činnost klubu seniorů Réva.  
Pozitivní reakce lidí nás pochopitelně těší. A dík za to patří celému 
týmu KCL včetně brigádníků a dobrovolníků.

Při nástupu jsi říkal, že dva roky je životnost ředitele. Letošním 
březnem jsi ji překonal.
Mně i týmu se podařilo vytvořit prostředí, kde dobře spolupracu-
jeme se zřizovatelem, spolky, umělci a uměleckými soubory z Líš-
ně i odjinud. Není to samozřejmě úplně bez problémů, ale je to 
vyvážené.

Díky čemu se to daří?
Otevřenost, schopnost naslouchat, komunikace. Nezastupitelná 
je zkušenost s kooperací na různých typech programů – s panem 
starostou na Hodech, Čarodkách, na Dni dětí, Líšeňských Váno-
cích a dalších, s bývalými místostarosty Martinem Příborským na 
otevření zahrady Dělňáku, rozsvěcení vánočního stromu a  Ivou 
Kremitovskou na celém procesu přebírání Orlovny. Cenné pro 
mne byly i zkušenosti předchozí ředitelky KCL Evy Svobodové. 
A neméně důležitá a častá je spolupráce s líšeňskými spolky, umě-
leckými soubory i jednotlivci. Každá konkrétní akce znamenala 
posun a upevnění vztahů.

Zdá se, že Líšeň skutečně ožila. Máme tu koncerty, výstavy, 
stand-upy či oldies party. Na co se můžeme těšit letos?
Většinu pořadů KCL navštěvuji a sleduji, bavím se s běžnými divá-

ky, umělci i politiky, kteří mi dávají zpětnou vazbu. Do budoucna je 
to potvrzením toho, s čím jsem začínal – chci rozvíjet vše, co už má 
tradici, co je ověřené, a k tomu přidávat nové, inovativní a neokou-
kané věci. Po pomalejším rozjezdu po covidu se nám daří stabilizo-
vat cyklické programy – klasickou hudbu na zámku, večery u cim-
bálu. Co se diváků týče, vzestupnou tendenci mají oldies party, 
ale i oprášené programy jako besedy, přednášky anebo formát 
stand-up, který mezi lidmi silně rezonoval a budeme jej opakovat. 
Chystáme koncerty rockové hudby, 1. dubna vystoupí na Dělňáku 
Red Hot Chili Peppers revival, nabídneme cestovatelské besedy. 
S radní pro kulturu za Slavkova u Brna Veronikou Slámovou jsem 
domluvený na takříkajíc kulturní výměně mezi Slavkovem a Líšni 
a pokud to bude mít úspěch, rád bych u nás představil i další zají-
mavá města či lokality. Přemýšlím o Rožnově pod Radhoštěm, 
v němž je podobně silné umělecké a kulturní podhoubí, jako zde 
v Líšni.

Chtěli jste oslovit i pamětníky a dělat přednášky na téma his-
torie.
Nedávno proběhla přednáška pana Ludvíka Belcrediho o mnoha-
letém archeologickém výzkumu hradu Skály, s dalšími besedami 
chceme pokračovat. Připravujeme projekt Líšeňské tablo, shro-
mažďující fotografie z historie Líšně – absolventská tabla, místo-
pisné fotografie z Líšně, snímky ze sportovních, kulturních a spo-
lečenských akcí i běžného života. 

Co táhne lidi nejvíc? Na čem chcete stavět dál?
Páteřní akce, od ostatků na začátku roku po Líšeňské Vánoce 
a silvestrovský pochod. Povedly se nám oba ročníky hodů, jak di-
vácky, tak dramaturgicky a organizačně. Po vytištění novin za ná-
mi bude už druhý rok Líšeňských ostatků, které se podařilo po 
covidu nastartovat v původním obsahu i rozsahu. Divácky úspěš-
né jsou i Čarodky nebo Dětský den. Ve spolupráci se sportovní ko-
misí letos nově chystáme Sportovní den. Cyklické programy typu 
oldies party či koncertů klasické hudby navštěvuje stálé publikum, 
ale přibývají i noví diváci. Třeba na večery u cimbálu začaly chodit 
celé skupiny mladších lidí. Mám radost, že lidová tradice rezonuje 
i u mladé generace.

Vypadá to, že máš spoustu zajímavých nápadů i kontaktů na 
umělce, vždyť v Líšni vystoupili Tomáš Hanák, Bára Poláková, 
Petr Bende či další známá jména. Kde bereš inspiraci? A jak 
uvažuješ nad tím, jaké další programy bys chtěl do Líšně do-
stat?
Díky studiu na brněnské konzervatoři a pozdějšímu sedmiletému 
působení na pozici ředitele Městské kulturní agentury v Rožnově 
p. R. mám kontakty na řadu zajímavých lidí. Zmíním proděkana 
JAMU Jindřicha Petráše, se kterým spolupracujeme na koncepci 

třetí rok v roli ředitele kcl. těší nás Pozitivní 
reakce lidí, říká micHal kročil

pokračování na str. 9
Oblíbený interpret Tomáš Kočko s ředitelem KCL Michalem Kro-
čilem a produkční Martinou Rychtářovou

Festival Ibérica – Tomáš Hanák



KULTURA	 	 LÍŠEŇSKÉ NOVINY

8	 ZPRAVODAJ MĚSTSKÉ ČÁSTI BRNO-LÍŠEŇ BŘEZEN	2023	 9

cyklu klasické hudby, nebo Petra Víta, kytaristu a ředitele význam-
ného brněnského festivalu Ibérica. Festival letos vstupuje do jubi-
lejního 20. ročníku a již potřetí se uskuteční jeden z jeho koncertů 
i u nás v Líšni. Dlouhodobé přátelství mě pojí s Daliborem Štrun-
cem, který je v Líšni známý, ale ne vždy zde jeho Cimbal Classic 
pravidelně vystupoval. Máme opakovanou spolupráci na hodech, 
v březnu chystáme také křest jeho knihy a nového klipu k písni Na 
líšeňským kostelíčku. Většinu kontaktů pochopitelně přináší pro-
dukční Martina Rychtářová, případně další kolegové z KCL. Je to 
náš denní chlebíček, že sledujeme různé kulturní oblasti a přemýš-
líme, co by bylo pro Líšeň vhodné a co by oslovilo zdejší publikum.

Jak to konkrétně vypadá?
Aktivně nás oslovují sami umělci nebo jejich agentury. Dále pátrá-
me na internetu po zajímavých jménech, také samozřejmě fungu-
je doporučení, vzájemná spolupráce s  ostatními produkčními 
a lidmi z branže. Navíc v Líšni žije a působí řada umělců, spolků 
a kreativních lidí, které přizýváme ke spolupráci nebo čerpáme 
z jejich doporučení. Například třídenní dramaturgie hodů je vylo-
ženě kolektivní záležitost, hodně nám v ní pomáhají kontakty Ma-
těje Klímy, který se v oblasti populární hudby pohybuje ve vyšších 
patrech.  

Myslíš, že lidé jsou po covidu po kultuře hladovější nebo na-
opak zlenivěli a nikam se jim nechce?
Pro všechny lidi z branže to bylo velice obtížné období. Čím větší 
pořadatel a akce, tím horší důsledky proticovidových opatření. 
Když už jsme mohli dělat nějaké aktivity, bylo složité sledovat 
všechna měnící se opatření a uhlídat je na místě. Odrazilo se to na 
zájmu diváků. Po uvolnění bylo symptomů více. Jedním z nich je 
hlad po kultuře, na určité akce přišli lidé ve velkém počtu. Na druhé 
straně se chování změnilo, lidé nechávají rozhodnutí na poslední 
chvíli a my těžko odhadujeme, kolik jich přijde.

Na mnoha akcích, jako jsou Líšeňské hody nebo ostatky, byla 
návštěvnost vysoká.
Byla minimálně srovnatelná s čísly před covidem. Ze začátku na-
stal na akcích KCL divácký odliv, ale poslední rok čísla stoupají. Pla-
tí pravidlo, že čím více lidí si koupí lístek v předprodeji, tím lépe 
můžeme akci připravit, například přizpůsobit sál a občerstvení, 
nachystat stupňovité hlediště nebo vymyslet adekvátní stolo- 
vou úpravu. Vstupné v předprodeji bývá také často levnější než na 
místě.

Jak budou vypadat letošní Líšeňské hody?
Těší nás, že se lidem poslední hody líbily. Oba ročníky se vydařily 
dramaturgicky, po stránce programové i organizační, vyšlo také 
počasí. Podařilo se vyvážit představy KCL, Národopisného soubo-
ru Líšňáci, radnice i fary, kteří se na organizaci podílejí. Sluší se po-
děkovat rodině Belcredi, která nám umožňuje pořádat třídenní 
hodový program v areálu jejich zámku. A povedlo se přinést také 
inovace pro diváky. Programovou nabídku ještě rozšíříme a chce-
me znovu zavřít ulici Pohankovu. Budeme aktivnější v komunikaci 
s návštěvníky, aby v dostatečném předstihu věděli, že celý areál je 
večer placený. Některým se to nelíbilo, ale v jiných městech je běž-
né, že hodový prostor je ohraničený a tedy i placený. Je to lepší 

z hlediska bezpečnosti, opatření slouží i k ochraně rezidentů, kteří 
na ulici Pohankově žijí.

A co program?
Na předhodové zábavě zahraje mimo jiné skupina Jelen, na poho-
dové vystoupí Aneta Langerová. Jinak se mohou lidé těšit na vše, 
na co jsou zvyklí. Uvažujeme také o rozšíření počtu stánků s řeme-
slnými výrobky.

Dělňák má od loňska novou zahradu. Jak se ji daří využít?
Kvitujeme, že je zrekonstruovaná. Je navštěvovaná, lidé si sem zvy-
kají chodit. Některé věci ještě vychytáváme a chceme nabídnout 
i nějaké novinky, třeba občasné zpřístupnění protileteckého krytu. 
V Dělňáku jsme kompletně zrenovovali pódium a posílili osvětlení. 
Čeká nás renovace krovu. Chceme prostor postupně posouvat 
směrem k náročnějším typům programů. Což je důležité jednak 
pro zlepšování kvality našich akcí a také pro zvýšení konkurence-
schopnosti Dělňáku jako prostoru, který nabízíme k pronájmu. 
A mohu říci, že zájem o Dělňák je v poslední době poměrně velký.

Jak to vypadá s opravenou Orlovnou?
Část B Orlovny byla koncem loňského roku zkolaudovaná, v lednu 
jsme ji oficiálně převzali do péče. Ve spodním traktu bude dočasně 
umístěna MŠ Michalova, jejíž budovu čeká rekonstrukce. Tím se 
odkládá otevření kavárny, která byla původně v přízemí plánována. 
V prvním patře už by měly působit líšeňské spolky, úplně pod stře-
chu umístíme naši kancelář. O přechodné využití prostor má 
zájem i SK Líšeň, a to po dobu rekonstrukce jejich části budovy 
Orlovny. Chystá se také renovace zahrady, kde chceme zachovat 
komunitní ráz, ale též udržet pořádek, protože ne všichni návštěv-
níci se zde chovají slušně.

A co Kotlanka? Ta také potřebuje rekonstrukci.
Kotlanka je skvělá svým umístěním v nové Líšni a využívá ji řada 
lidí. Probíhají zde různé kurzy zaměřené na cvičení, tanec a další 
pohybové aktivity, na výuku jazyků, schází se zde tarokáři. Svou 
základnu tu má seniorský klub Réva či mateřská škola Maceška. 
Kompletní rekonstrukce Kotlanky je však zcela nezbytná. Volali po 
ní už mí předchůdci, počínaje panem Romanem Burianem. A od 
té doby se stav budovy změnil spíše k horšímu. Jsem rád, že tuto 
věc mají v programu i politické subjekty. Pokud k renovaci dojde, 
KCL se přesune do Orlovny, na Dělňák bychom se nevešli.

Jedním z tvých cílů bylo více zapojit lidi ze sídliště. Daří se to? 
Co pro ně děláte?
Spojovníkem je budova Kotlanky, kam jsou lidé zvyklí chodit. Vě-
řím, že zajímavé programy na Dělňáku lákají lidi jak ze staré, tak 
z nové Líšně. U tradičních akcí jdeme cestou propojení, třeba zva-
ní na hody nově probíhá i v sídlišti. Některé akce pořádáme v rokli, 
Čarodky, Den dětí i nově chystaný Sportovní den.

Co uvažovaný festival místních kapel? A křest knihy místního 
autora?
Festival zatím neproběhl, ale myšlenku jsme nezavrhli. Křest knihy 
včetně CD skupiny Acha máme dlouhodobě domluven s  líšeň-
ským bardem Pepou Machů. Čekám na jeho signál! A jak jsem 
zmiňoval, koncem března budeme křtít knihu „30 let (nejen) písní 
od cimbálu“ Dalibora Štrunce.
l Tomáš Hložánek, foto: Petra ŠvehlováVečer u cimbálu

Oldies party na Dělňáku



KALENDÁŘ	 KALENDÁŘ	/	KULTURA	 LÍŠEŇSKÉ NOVINY

10	 ZPRAVODAJ MĚSTSKÉ ČÁSTI BRNO-LÍŠEŇ BŘEZEN	2023	 11

kam v líšni sPolečenské akce – sPort – senioři – ostatní  březen 2023

2. 3. 14.30 osudový okamŽik – Pekařská 1976
  Přednáška PhDr. Lukáše Karneta. „Osudové okamžiky nastávaly i v místech, kterými denně chodíme, jako
  třeba propad vozovky. Co se vlastně 15. února 1976 na Pekařské ulici stalo? Zemřela opravdu Marie Bartošová
  tehdy a tam? A proč? Tehdy bylo více otázek než odpovědí. Není divu, když média místo informování spíše
  tragické události zametala pod koberec. A známe všechny odpovědi dnes? O tom si budeme povídat první
  březnový čtvrtek.
  Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7. Informace: 734 313 653. Vstup zdarma.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

3. 3. 18.00 Hlesy
  Vernisáž výstavy fotografií dvou mladých autorů, zachycujících obrazotvornost lesní krajiny.
  Drobné občerstvení zajištěno. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Výstava potrvá do 28. 4.
  Pořádá KC Líšeň, více na www.kclisen.cz.

5. 3. 13.00 sk líšeň – fc sellier & bellot vlašim
  Druhá fotbalová liga mužů. Hlavní stadion, Kučerova 4.

9. 3. 14.00 velikonoční dílnička
  U dobré kávy si vyrobíme jednoduchý obal na příbory na velikonoční stůl. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7.
  Informace: 734 313 653. Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

 18.00 klasická Hudba na zámku
  Studenti hudební fakulty JAMU a KC Líšeň vás zvou na šestý koncert z cyklu Klasická hudba na zámku.
  Vystoupí posluchači katedry zpěvu. Obřadní síň zámku Belcredi, Pohankova ulice.
  Vstupné základní 120 Kč/seniorské 70 Kč. Předprodej a více informací na www.kclisen.cz, www.smsticket.cz
  a v Copycentru Líšeň, Jírova 10. Pořádá KC Líšeň.

10. 3. 19.00 oldies dance Party
  Přijďte si zatrsat na staré, ale i současné taneční pecky. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Předprodej: 150 Kč/
  na místě 200 Kč. Předprodej: www.kclisen.cz, www.smsticket, Copycentrum, Jírova 10. Pořádá KC Líšeň.

16. 3. 14.00–15.00 facebook, druHý ze série WorksHoPŮ
  k PodPoře digitální gramotnosti seniorŮ
  V návaznosti na první workshop procvičíme práci s Facebookem. Přijďte, i když jste nebyli na tom prvním,
  vše doženeme! Vlastní notebooky (ty jsou nejvhodnější), tablety nebo smartphony s sebou. Workshop
  povedou Ing. Ladislav Škraňka a Mgr. Martin Štrunc, kteří v KC Líšeň v dané oblasti aktivně působí.
  Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7. Informace: 734 313 653. Vstup zdarma.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva.

 15.00–17.00 Počítačová Poradna
  Individuální poradenství Ing. L. Škraňky přímo na vašich přístrojích, vezměte je s sebou (notebook, tablet,
  chytrý telefon). Vstup zdarma. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7. Informace: 734 313 653.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

18. 3. 8.00–13.00 farmářské trHy
  Ulice Jírova.

 15.00 sk líšeň – mfk vyškov
  Druhá fotbalová liga mužů. Hlavní stadion, Kučerova 4.

23. 3. 14.30 Paneláky, zatracované i touŽebně očekávané,
  šedivé i barevné
  Ať si o nich myslíme cokoliv, bydlí v panelácích 1/3 obyvatel ČR. Juliánov byl první, Líšeň měla být druhá Lesná
  (proč se to nepovedlo?), Vinohrady jsou unikátní vesnicí na výšku. Víte, že mělo vzniknout sídliště Sadová?
  A které sídliště je největší v Evropě? Všechny odpovědi a mnohem více se dozvíte na přednášce
  PhDr. Lukáše Karneta. Informace: 734 313 653. 

 15.00–17.00 Počítačová Poradna
  Individuální poradenství Ing. L. Škraňky přímo na vašich přístrojích, vezměte je s sebou (notebook, tablet,
  chytrý telefon). Vstup zdarma. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7. Informace: 734 313 653.
  Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

26. 3.  sk líšeň – fc trinity zlín
  Druhá fotbalová liga žen. Hlavní stadion, Kučerova 4.
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kam v líšni sPolečenské akce – sPort – senioři – ostatní  březen 2023

26. 3. 18.00 cimbal classic kateřiny a dalibora štruncovýcH
  Jarní koncert spojený se křtem knihy D. Štrunce „30 let (nejen) písní od cimbálu“ a zároveň premiéra
  časosběrného klipu k písni Na líšeňským kostelíčku. Vstupné: 350/400 Kč. Předprodej a více informací:
  www.kclisen.cz, www.smsticket, Copycentrum, Jírova 10. Pořádá KC Líšeň.

30. 3. 14.00 velikonoční dílnička
  Vyrobíme si jarní zdobený věnec na dveře nebo velikonoční stůl. Místo konání: Kotlanka, Kotlanova 7, Brno.
  Informace: 734 313 653. Vstup zdarma. Pořádá KC Líšeň, Seniorské centrum Réva. 

31. 3. 19.30 večer u cimbálu
  Přijďte si zatancovat, poslechnout i zazpívat oblíbené i méně známé lidové písně v podání cimbálové muziky
  Národopisného souboru Líšňáci a jeho hostů. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné: 100 Kč.
  Předprodej: www.kclisen.cz, www.smsticket, Copycentrum, Jírova 10. Pořádá KC Líšeň.

Farmářské trhy v Brně-Líšni 2023

18. 3. • 22. 4. • 20. 5. • 17. 6. • 15. 7.
19. 8. • 16. 9. • 14. 10. • 11. 11. • 9. 12.
Místo: ulice Jírova, doba prodeje: 8.00–13.00 hod.

Vloni na apríla potkám kámošku, ptá se mě: „Prosím tě, co je prav-
dy na tom, že tady příští rok budou Red Hot Chili Peppers? Psali to 
na vašem facebooku a prý už jsou i vyprodaný lístky.“ Nejprve ve 
mně trochu hrklo, protože jako produkční bych o tom asi měla ně-
co vědět. Ale v příští vteřině mi došlo, že to je zase jeden z vtípků 
našeho pana ředitele Michala a ministra propagandy Martina… 
ALE POZOR, on to vůbec není špatný nápad. Proto letos na apríla 
Red Hot Chili Peppers v Líšni budou! Sice revival, ale to nikomu 
nevadí. Takže 1. 4. na Dělňáku v Líšni od 18 h. Předkapela, Redhoti 
a tím to nekončí. Těšíme se na vás. Sledujte náš FB a www.kclisen.cz.
l Martin Rychtářová, produkční KCL
l foto: Tino Kratochvil Photography

Jarní koncert Cimbal Classicu Kateřiny a Dalibora Štruncových ro-
zezní v neděli 26. března líšeňský Dělňák. Diváci se mohou těšit na 
premiéru časosběrného klipu k  písni Na líšeňským kostelíčku 
a také na křest a autogramiádu knihy 30 let (nejen) písní od cim-
bálu. Významný moravský cimbalista, skladatel, pedagog a přede-
vším poutavý vypravěč Štrunc v ní nechává nahlédnout čtenáři do 
rodinné kuchyně Cimbal Classicu a vedle pozoruhodného příběhu 
nabízí i podnětná zamyšlení.

„Kniha akcentuje, že zkoušíme i koncertujeme v Líšni. Je poklonou 
a poděkováním za to, že mě Líšeň přijala a stala se mi domovem, 

red Hot cHili PePPers revival v líšni

dalibor štrunc Pokřtí novou kniHu na jarním 
koncertě

kde se cítím dobře,“ přemítá autor. „Je ohlédnutím za řadou pod-
nětů, které jsem během těch třiceti let prožil. Myšlenky se točí ne-
jen kolem kapely, ale hledají i odpovědi na otázky, odkud se berou 
ty podněty vedoucí k tvorbě hudby a písničkaření od cimbálu. Co 
nás muzikanty a posluchače svádí na jednu tolik vzájemně oboha-
cující cestu. Jakou roli hrají v našich rozhodnutích rodiče a taky, jak 
si je hudba blízká třeba se sportem. Snažil jsem se psát velmi osob-
ně a snad i hravě. Hlavně však pro radost svou i potencionálních 
čtenářů.“

Součástí je i zpěvník se sedmdesáti písněmi, které se nastřádaly ve 
Štruncově archivu a jejichž autory jsou vedle něj i další textaři Ale-
na Binterová a Josef Prudil. „Knihu uzavírají i příspěvky našich přá-
tel a muzikantských souputníků, jako jsou Slávek Janoušek, Vlasta 
Redl, Roman Burian nebo Milan Tesař,“ vyjmenovává Štrunc.

Lákadlem pro Líšňáky je také premiéra obrazového klipu z Líšeň-
ského kostelíčku. „Točili jsme jej průběžně celý loňský rok a k vidě-
ní budou i další půvaby líšeňské krajiny,“ říká Dalibor Štrunc.
l Tomáš Hložánek, foto: Petra Švehlová
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„Na Skalkách dnes vítr poskakoval
po bělošedivých balvanech.
Jarního ryzáka březen koval
na Šumbeře nebo na Hádech…“

Těmito verši z Knihy lesů, vod a strání od básníka S. K. Neumanna 
uvítá návštěvníka nápis na kamenném památníku vybudovaném 
na východním okraji Šumberovy skály. Kde leží a co představuje 
Šumberova skála? Je to přes 400 m dlouhá a 4 až 12 m vysoká 
skalní hradba na severním okraji plošiny Hádů, jež vznikla během 
doby ledové intenzivním mechanickým zvětráváním devonských 
vápenců. Takto utvořeným skalním hradbám na severních stra-
nách kopců se odborně říká mrazové sruby a plošinám pod nimi 
kryoplanační terasy (plošiny vzniklé působením mrazu). Na úpatí 
Šumberovy skály se díky tomu nahromadilo množství velkých 
ostrohranných kusů odpadlých vápenců. Nacházíme se v  nad-
mořské výšce 410 m s výhledem na sever a na západ. V zimě, kdy 
na stromech chybí listí, jsou po levici dole vidět domy Bílovic, před 
námi daleko na kopci obec Babice, a ještě dále lze zahlédnout roz-
hlednu Alexandrovku nad Adamovem. Kouzelné místo, jehož ticho 
jen občas naruší vzdálený zvuk vlaku vjíždějícího do tunelu hlubo-
ko v údolí Svitavy kdesi na západ od nás. A skupina sýkorek, která 
se slétá na dobroty přinesené turisty do krmítka hned vedle pa-
mátníku. 

Z druhého západního konce Šumberovy skály, kam vede neznač-
kovaná stezka po zkrasovělém vápencovém povrchu, je zase pěk-
ná vyhlídka na Obřanské hradisko, Obřany a Maloměřice. Navíc je 
zde zbytek lomu, odkud byl získán vápenec na stavbu obelisku 
pod Petrovem. Na haldě pod lomem je možné nalézt v úlomcích 
vápenců devonské korály.

Protože plošina Hádů představuje nejjižnější část Chráněné krajin-
né oblasti Moravský kras, je možné si zde prohlédnout typické pro-
jevy krasovění. Přímo v okolí pamětní desky a po celém povrchu 
skaliska při cestě na jeho západní konec se vyskytuje charakteris-
tické střídání protažených kamenných hřebínků a depresí mezi 
nimi. Těmto útvarům říkáme žlábkovité škrapy. V masivu Šumbe-
rovy skály je také zdokumentováno asi 7 jeskyněk, jejich rozměry 
se ovšem pohybují pouze v jednotkách metrů. Přes největší Šum-
berovu díru přecházíme asi 11 m východně od básníkova památní-
ku, neboť probíhá napříč skalním masivem. Na jižní straně má 
pouze jeden vchod, na severní jsou dvě díry, všechny ovšem pouze 
jako plazivky. 

Návštěvníka Šumberovy skály může překvapit, že právě zde, téměř 
„na konci světa“ je památník S. K. Neumannovi, jenž pochází z Pra-
hy – Žižkova. Byl znám jako bouřlivák, vyznavač anarchistických 

idejí a milovník žen. Po rozpadu prvního manželství odešel v r. 1904 
se svojí novou družkou Boženou Hodačovou nejdříve do Vídně, 
kde ovšem žili ve velmi nuzných poměrech, proto se po roce pře-
stěhovali k jejím rodičům v Řečkovicích u Brna. Protože ale neuza-
vřeli manželství, tudíž se jim narodilo nemanželské dítě a básník 
navíc dával veřejně najevo, že je ateista, byl z  Řečkovic v  r. 1906 
vypovězen. Přestěhoval se tedy do Bílovic nad Svitavou, kde se za-
čal věnovat místní krásné přírodě. Manželství uzavřel až v roce 1915, 
aby měla žena s dítětem finanční podporu, když musel narukovat 
na frontu. 

A kde se vzal název Šum-
berova skála? Je to zkomo-
lené jméno Jana Šembery, 
pána na Boskovicích a Bu- 
čovicích, jenž zemřel 1597 
jako poslední mužský po-
tomek tohoto rodu. Podle 
pověstí měl žít rozkošnicky 
a prostopášně, navíc prý 
lstí připravil brněnské mni-
chy minority o velký maje-
tek. Byl proto potrestán 
hrozným způsobem. O půl- 
noci se otevírají vrata jeho 
bývalého brněnského do-
mu a z  nich vyjíždí šedivý 
hřebec – zakletý pan Šem-
bera, na němž sedí sám 
satanáš, který koně straš-
ně mučí. Žene koně Kobližnou ulicí z města ven přes Zábrdovice až 
k jeskyni na skále nad údolím Svitavy. Tam jej přinutí skálu poorat, 
čehož „dokladem“ jsou právě žlábkové škrapy. A nakonec hřebec 
s černým jezdcem skočí do jeskyně, ze které šlehají plameny, a ta 
se pak až na malou skulinu uzavře. 

Na Šumberovu skálu se dostanete nejlépe ze zastávky Podbělová 
(autobusy č. 55 a 78), odkud vystoupáte po žluté a zelené turistické 
značce k  restauraci Velká Kladovka. Po chvíli minete ceduli č. 7 
naučné stezky a pokračujete po žluté nad lom na Hádech, kolem 
vysílače na vrcholu a pak 2 km lesem až na Šumberovu skálu. V pří-
padě blátivých cest je lépe sledovat zelenou značku po cyklostez-
ce paralelně se silnicí a před Kopaninami odbočit doleva kolem 
lesního areálu Doubravka. Již vícekrát jsem se chystal vypravit na 
Šumberovu skálu o půlnoci, abych dokázal, že se tam nic děsivého 
neděje, ale nikdo z  rodiny mě nechtěl doprovázet. Co kdyby na 
těch pověstech přece jenom něco bylo!
l Antonín Přichystal, foto A. Přichystal

tiP na výlet: šumberova skála

Zimní nálada na Šumberově skále

Škrapovité zvětrávání devonských vápenců

Šlechtic Jan Šembera z Boskovic.
Podle B. Paprockého 1593.
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zš Horníkovazš Holzova
Poděkování za výborný výsledek v komplexním 
šetření ČŠI na ZŠ a MŠ Horníkova
Rád bych touto cestou poděkoval vám, všem pedagogům, žákům 
i ostatním pracovníkům školy za vaši práci a přístup nejen v po-
sledních dnech, kdy tu byla na komplexním šetření ČŠI. Snažíme 
se stále naplňovat naši vizi, abychom byli skvělou školou, kde ros-
teme společně. A podle šetření ČŠI se nám to daří. Všichni jste 
výborní a zasloužíte si velkou pochvalu. Pro mnohé z nás to bylo 
poprvé, pro mnohé třeba i stresující, ale nálada panovala pohodo-
vá a výsledek dopadl výborně. Na finální zprávu a zhodnocení kli-
matu školy (výsledky z dotazníku) si budeme muset ještě pár tý- 
dnů počkat, ale podle ústně předaných výsledků šetření jsme 
dopadli velmi dobře, vlastně nadprůměrně. Naše škola má 9 bodů 
silných stránek. To je opravdu výjimečné. V mnoha ohledech má-
me nadstandardní výsledky. Výbornou výuku na obou stupních, 
komunikaci, spolupráci, výbornou práci i se žáky s SVP a s cizinci. 
I v dotaznících týkajících se klimatu školy jsme dopadli super, včet-
ně hodnocení od žáků. Výborného hodnocení dosáhla i naše škol-
ní družina i mateřská škola.

Výsledek šetření ČŠI je hezkým důkazem, že naše úsilí přináší plo-
dy a je viditelné i pro ostatní. Na závěr si dovolím poděkovat i vám, 
rodičům a žákům naší školy, stejně jako děkuji i naší obci a zastu-
pitelům za všemožnou podporu. Bez vaší spolupráce bychom 
takového úspěchu nedosáhli. Slibujeme, že budeme i nadále na- 
plňovat naše poslání, jak nejlépe dovedeme.
l Roman Burda

Kloužem se, zpíváme, hory jsou ráj :o) 
aneb Tři „lyžáky“ na ZŠ Horníkova se povedly
Dva lyžáky pro druhý stupeň (v Karlově) a jeden pro první stupeň 
(V Kunčicích) proběhly na konci ledna a na začátku února. Sněho-
vé podmínky i teploty byly ideální, svahy upravené, žáci nadšení 
a šikovní, instruktoři dobře naladěni, tak i výcvik proběhl bez zra-
nění. Za to si všichni přivezli domů hromadu zážitků a také nových 
dovedností. Blíže ze všech LVK na webu školy. Video z LVK – 2. st. 
https://www.youtube.com/watch?v=XwlIfq5So4Y&t=11s.

Finále města Brna v přehazované pro 1. stupeň ZŠ
Napínavé dopoledne jsme zažili na naši škole 11. 1. 2023. Žáci 1. stup-
ně bojovali ve finále města Brna v přehazované. Hráči předvedli 
neskutečné výkony, rvali se o každý bod a získali pro naši školu 
nádherné 3. místo. Moc gratulujeme a děkujeme!

Den šílených účesů
První únorová středa je za námi a byla to opět legrace a veselá 
podívaná. Barvičky, copánky, zvířátka a roztodivné objekty ve vla-
sech, paruky či v účesu zapomenuté hřebeny – to vše a mnohem 
více vymysleli naši kreativní žáci. Úžasné propojení jsme pocítili 
i s kamarády na lyžařském výcviku, protože i tam se děti i učitelé 
připojili k akci a sdíleli s námi své vtipné kreace. Nahlédněte do 
fotogalerie a my už se těšíme na březnovou středu s nádechem 
historie.

Soutěžíme na Holzové
Testy a zkoušení z probraného učiva tvoří běžnou součást výuky, 
ale co když děti chtějí prokázat v určitých předmětech nadstan-
dardní znalosti a uplatnit kreativní přístup? Pak využijí možnosti 
zúčastnit se řady školních soutěží. Letošní nabídku na naší škole 
zahájila Olympiáda z českého jazyka, jejímž nejúspěšnějším řeši-
telem se stal Tadeáš Doleží z 9. C. Po ní následovala Biologická 
olympiáda s  tématem Bezlesí. Ve třech kategoriích Zeměpisné 
olympiády vynikli Tadeáš Robeš z  6. C, David Hnaníček ze 7. C 
a Martin Valkovič z 8. C. S úkoly v Dějepisné olympiádě s tématem 
Československé dějiny v evropských souvislostech se nejlépe vy-
pořádal Martin Hudák z 9. C. Ve dvou kolech (ústním a písemném) 
Olympiády v anglickém jazyce se na nejvyšší příčce umístila Alž-
běta Bodová z 9. B. Všem účastníkům soutěží děkujeme a držíme 
palce do okresních kol.

Ples deváťáků aneb Zimní filmový večer
Elegantní dlouhé šaty, obleky, hudba, tanec, úsměvy i slzy dojetí… 
Nejen těmito slovy můžeme přiblížit atmosféru plesu žáků devá-
tých tříd ZŠ Holzova. Po dvouleté pauze se 30. ledna jídelna školy 
rozzářila v duchu hitů filmových pláten. Elen Šebestová z 9. A pro-
zradila, že přípravy trvaly tři měsíce a zahrnovaly výzdobu jídelny 
a chodby, nácvik polonézy, sepsání projevů a prezentací, vytvoření 
fotokoutku, nachystání občerstvení a nespočet dalších úkolů. 
Slavnostní večer otevřela polonéza podbarvená dramatickou me-
lodií písně Skyfall. Taneční parket poté patřil letošním absolven-
tům devátých tříd a jejich rodičům a proslovům zástupců tříd. Po 
slavnostním šerpování se děti s rodiči rozloučily a oddaly se volněj-
ší zábavě v podobě tance, soutěží a pojídání pestré palety přinese-
ných dobrot. Celovečerní program vyvrcholil bohatou tombolou. 
Večeru vládla příjemná atmosféra, a tak bylo pro děti těžké rozejít 
se do svých domovů. Zbývá jim však ještě několik měsíců, aby si 
dosyta užily vzájemné přítomnosti a všeho, co jim společně strá-
vené dny ve školních lavicích nabízí.
l Mgr. Irena Pisková Dvořáková
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zš masarova zš novolíšeňská

Úspěšné tažení futsalovou ligou
Žáci 2. stupně naší školy se v minulých měsících zúčastnili futsalo-
vých turnajů v hale. Družstvo mladších žáků, kteří byli vybráni ze 
6. a 7. tříd, hrálo ve složení: Šlapanský Jakub, Mitrenga Oliver, Tkaný 
Adam, Vaníček David, Hikl Martin, Tesař Lukáš, Vaňkát Petr, Palov-
ský Vojtěch, Vobora Patrik, Novotný Lukáš a Belej Adam. Toto druž-
stvo prošlo úspěšně obvodním a městským kolem a postoupilo do 
krajského kola, které se konalo 18. ledna se sportovní hale v Rousí-
nově. Zde jsme prohráli s G Tř. kpt. Jaroše 0:5, se ZŠ Mládeže Znoj-
mo 1:7 a porazili jsme ZŠ Hustopeče 6:3 a obsadili tak krásné 
3. místo v Jihomoravském kraji.

Družstvo starších žáků, kteří byli vybráni z 8. a 9. tříd, hrálo ve slo-
žení: Pelikán Lukáš, Suchomel Aleix, Vintr Adam, Václavík Lukáš, 
Ivanyna Rostislav, Zelníček Filip, Ulrich Jan, Šachl Vojtěch, Pelikán 
Marek, Sotolář Kryštof. Toto mužstvo prošlo taktéž úspěšně a su-
verénně obvodním a městským kolem a postoupilo do krajského 
kola, které se konalo 25. ledna ve sportovní hale v  Rousínově. 
V krajském finále jsme sehráli tři vyrovnaná utkání: remizovali 
jsme s G Tř. kpt. Jaroše 2:2, po napínavém boji jsme po několika 
letech porazili ZŠ Mládeže Znojmo 1:0 gólem v předposlední minu-
tě a v posledním utkání po dramatickém průběhu jsme porazili ZŠ 
Veselí nad Moravou 4:3, když jsme vítězný gól vstřelili v poslední 
minutě. Tento gól nám zajistil 1. místo v krajském finále Jihomorav-
ského kraje, čímž jsme si vybojovali postup do Konferenčního finá-
le, které se uskuteční 4. dubna a kde budeme usilovat o postup do 
finále celorepublikového.
l RNDr. Josef Novák

Základní škola Novolíšeňská pořádá dne 4. 3. 2023
9. SPOLEČENSKÝ PLES ZŠ NOVOLÍŠEŇSKÁ
Ples začíná v  19.00 hodin v Dělňáku Líšeň. Na programu je slav-
nostní polonéza žáků 9. ročníku, půlnoční překvapení žáků 9. roč-
níku a tradiční tombola. Lístky je možno zakoupit na sekretariátu 
školy u p. Lunerové – 515 919 714. Přejeme všem příjemnou zábavu!

Projektový den Malý princ
Začátek kalendářního roku si 5. B a 2. B zpříjemnily společným me-
ziročníkovým projektem, který navazuje na naše návštěvy výstav 
Malý princ v Moravském zemském muzeu a čtení knihy v rámci 
tříd. Žáci pracovali ve smíšených čtyřčlenných skupinách. Dostali 
dopis od Malého prince a ten je vzal na cestu po planetách, které 
spolu s ním navštívili. V druhé polovině dne psal každý sám Malé-
mu princi dopis jako poděkování za den strávený s ním a skupinky 
si také připravily krátkou dramatizaci, ve které měly Malému prin-
ci přiblížit, co je na naší planetě a v naší galaxie zajímavého. Všich-
ni jsme si společný projektový den užili.
l Mgr. Lenka Snášelová, Mgr. Eva Zejdová

Sochaři 
Každý sochař musí ve své práci spojit fantazii, kreativitu, prostoro-
vé vidění a cit pro materiál, se kterým pracuje. Děti z 5. C si sochař-
skou práci vyzkoušely. Několik měsíců tvořily svá díla, do kterých 
promítly vlastní nápady i myšlenky. Celá jejich práce vyvrcholila 
vernisáží, na kterou jsme pozvali rodiče. Výstava probíhala ve velmi 
slavnostní atmosféře. Umělci představili své výtvory i s příběhem, 
který si v sobě sochy nesou. Dlouhodobý a náročný projekt byl pro 
děti velmi atraktivní. Bavilo je plánování, samotná práce, příprava 
na vernisáž i prezentace práce. 
l Mgr. Kateřina Krbková Trnková

Tři králové
Za letošními vánočními svátky ve třídách 2. A a 2. C udělal defini-
tivní konec týdenní projekt Tři králové. Projekt seznámil děti s po-
znatky, které se váží právě k tomuto svátku. Během celého týdne 
děti poslouchaly příběh o mudrcích z východu, zpívaly koledu Tři 
králové, sledovaly pohádku O třech králích, pracovaly na dalton-
ských úkolech, vyhledávaly informace a ve výtvarné výchově si 
Kašpara, Melichara i Baltazara vytvořily. Přímo v den tohoto svátku 
si z papíru vyrobily korunu. Celý příběh si děti na závěr celého tý- 
dne i zdramatizovaly.
l Mgr. Iva Doležalová, Mgr. Jana Ullmannová

Dva roky prázdnin 
Jak vypadají dva roky prázdnin skupiny dospívajících chlapců? 
Prázdniny, které nikdo nečekal a o které nikdo nežádal? O tento 
divadelní zážitek byli obohaceni žáci 3. C a 3. D v divadle Polárka. 
Všichni jsme zhlédli úžasné výkony herců, kteří dětem přiblížili, 
jaké to je, když zůstanou daleko od svých blízkých, bezpečí a kom-
fortu na neznámém ostrově. A to ještě chlapci netušili, že jejich 
ostrov nebyl tak pustý, jak se zdálo. Odkázáni sami na sebe měli 
jedinečnou možnost – dospět. Po ukončení představení žáci vy- 
užili tematického workshopu, dílny, ve které se zabývali převážně 
reflexí a snažili se skrze zážitky a hry prohlubovat výše uvedené 
téma. Byla to legrace, ale i poučení. Odcházeli jsme z divadla Po-
lárka nadšení.
l Mgr. Jana Damborská

Exkurze na FEKT VUT
V lednu třída 7. C s panem třídním učitelem navštívila Fakultu elek-
trotechniky a komunikačních technologií Vysokého učení tech-
nického v Brně. Prošli jsme si prostory školy a navštívili laboratoře. 
Zkusili jsme si výrobu desek plošných spojů a osazování desky. 
Sledovali jsme mikroskopické techniky na elektronovém mikro-
skopu a mikroskopu atomárních sil. V laboratoři pro výzkum  
lithium-iontových akumulátorů s rukavicovým boxem, aby nedo-
šlo ke vznícení, jsme se bavili o výzkumu, testování a jejich výho-
dách jako zdrojů energie. Čest pro nás byl výklad a demonstrace 
od pana profesora z americké univerzity (rodilý Čech) na téma vy-
tvoření elektrochemického článku. Ukázali jsme si palivový článek, 
kde zdrojem byl vodík z vody. Na závěr jsme navštívili místnost 
Elektrikária, což je expozice zajímavých pokusů pro laickou veřej-
nost s výkladem. Děkujeme za možnost exkurze na zajímavá mís-
ta, kam se třeba někteří za pár roků vrátí v rámci dalšího studia.
l Mgr. Michal Šťastný

Zápis prvňáčků na ZŠ Novolíšeňská 10
Termín: pátek 14. 4. 2023, 13.00–18.00 hod.
 sobota 15. 4. 2023, 9.00–12.00 hod.
K zápisu uvítáme děti narozené od 1. 9. 2016 do 31. 8. 2017. Rodiče 
přinesou: vyplněnou žádost o přijetí, rodný list dítěte, pokud mělo 
dítě odklad – vyrozumění o odkladu, doklad o trvalém pobytu, po-
kud se liší od pobytu zákonného zástupce.

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ: 11. 4.–13. 4. 2023 (dopolední hodiny)
Rodiče mají možnost si v doprovodu paní učitelky prohlédnout 
školu – v každou celou hodinu.

ZŠ Novolíšeňská 10, Brno, www.zsnovolisenska.cz, tel. 515 919 715, 
725 171 835, e-mail: martin.vitek@zsnovolisenska.cz
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Stalo se 
Dětský karneval se opět vrátil
Krásné kostýmy a rozzářené usměvavé obličeje zaplnily poslední 
lednový víkend sportovní sál u nás v Salesku. Byl tady totiž karne-
val. Každý karneval má mít nějakého hrdinu, tak i ten náš nebyl 
výjimkou. Měli jsme tu velrybu Gerdu. Malá Gerda se nechala po-
hupovat ve vlnách, seznámila se s mořskými živočichy, viděla, co 
do moře patří a nepatří, honila se s delfínem a kulatou rybou fugu, 
utíkala před murénou a také hledala svého bratříčka Larse. Lars se 
zatoulal ke korálovému útesu. Byla tu spousta malinkých vzác-
ných rybiček a rostlinek a díky šikovným dětem, které rybičkám 
a rostlinkám pomohly dostat se na druhý útes, se Lars dostal ke 
Gerdě. To bylo radosti. Všichni tleskali a zatančili oslavný tanec. Ne-
smím zapomenout na tombolu a radost z toho, že si každý dětský 
účastník odnášel pěknou cenu. Děkuji všem účastníkům i organi-
zátorům za veselý protančený víkend! 
l Martina Kosíková

Za vysvědčení na ledě s Donem Boskem
Don Bosko byl kněz, který v italském Turíně začal pracovat mezi 
opuštěnou mládeží. Ti, kteří mu začali pomáhat, nazval Salesiány. 
Před 30 lety přišli Salesiáni do Líšně, kde se svými přáteli vybudo-
vali Salesko. V úterý 31.̋ 1. jsme oslavili svátek Dona Boska na kluziš- 
ti. Děti měly možnost nejen volného bruslení, ale zahrály si různé 
hry, třeba rybičky či mrazíka. Pro soutěživé byla nachystána stano-
viště střelby na bránu a slalom, závodili jsme na čas. Bylo úžasné 
sledovat radost dětí z překonaných časů slalomu a her. Po ledě se 
proháněl samozřejmě „Don Bosko“, který dětem odpovídal na zví-
davé otázky a vyprávěl jim o životě světce. Za správné odpovědi 

z jeho života rozdával odměny. Kromě bonbónů dostaly děti také 
bruslení zdarma na všechny odpolední bloky. I díky počasí a hojné 
účasti se tato akce skvěle vydařila.
l Petr Matula

Kluziště Salesko
Již sedmým rokem v zimních měsících ožívá Salesko ruchem klu-
ziště. I tato sezona má svoje nezaměnitelná specifika. Začali jsme 
s provozem kluziště od prvních mrazíků (25. 11.) a sezonu ukonču-
jeme s posledními mrazíky. I když prosinec a větší část ledna spíše 
provázelo jarní počasí, snažili jsme se ledovou plochu udržet v při-
jatelné kvalitě. Velkým bonusem pro návštěvníky bylo zjednodu-
šení průchodu u pokladny a dřívější vstup na led hned po skon- 
čení rolbování. Díky tomu se netvořily velké fronty a návštěvníci 
využívali plný časový rozsah daného bloku bruslení. Ve všední dny 
dopolední pronájmy kluziště zcela zaplnily různé školy, mateřské 
školky a gymnázia. Večerní, sobotní a nedělní dopolední pronájmy 
využily kluziště k  amatérskému hokeji a bruslení rodin s  dětmi. 
Jsem rád, že kluziště nabízí každý den možnosti k vyžití všem vě-
kovým kategoriím. Děkujeme MČ Brno-Líšeň za zajištění servisu 
mrazícího zařízení a rolby. Firmě SAKO Brno děkujeme za finanční 
podporu provozu kluziště. Rádiu Krokodýl a Zmrzlinové kavárně za 
propagaci kluziště mezi veřejností. Děkuji také vám všem, kteří 
bydlíte v  okolí Saleska za trpělivost, pokud někdy radost dětí 
z bruslení nebo dospělých z gólu při hokeji doletí až k vašim pří-
bytkům. Za veškerou námahu je nám největší odměnou vidět spo-
kojené bruslaře. Věříme, že jste si bruslení na kluzišti užili. 
l Petr Matula SDB, ředitel Saleska

Chystáme pro vás 
Saleskové tábory 2023 
Připravujeme letní tábory. Nabídku a možnosti přihlašování nalez-
nete na https://www.salesko.cz/nase-programy/tabory/. 
Ve středu 22. 3. v 16.00 v Mariánském údolí ve spolupráci s rodin-
ným centrem Pastelka připravujeme akci Vítání jara. Jste srdečně 
zváni.

Přepni do stavu beztíže
s netboxem
Pořiď si výhodnou kombinaci 
optického internetu
a chytré telky Kuki
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Na začátku tohoto roku, v době od 1. 1. do 15. 1., jste v ulicích Líšně 
či u dveří svých domovů mohli potkat Tři krále – Kašpara, Melicha-
ra a Baltazara. Konala se celostátní charitní Tříkrálová sbírka, která 
navazuje na tradiční lidovou koledu a je největší dobročinnou sbír-
kovou akcí v České republice. Koledníci přichází s přáním štěstí, 
zdraví a požehnání do nového roku a s možností přispět do kasiček 
na pomoc lidem v nouzi, nemocným, handicapovaným, seniorům, 
matkám s dětmi v tísni a dalším potřebným skupinám lidí. Přesto-
že nemálo lidí znepokojují obavy ze všeobecného zdražování, při 
Tříkrálové sbírce překvapivě nešetřili.

V Líšni se v rámci koledy skupinek dobrovolníků, klientů a zaměst-
nanců stacionáře Effeta i na sbírkách během bohoslužeb v kostele 
sv. Jiljí a v Salesku podařilo vybrat celkem 98.461 Kč. Nestihli jste 
do sbírky přispět? Nevadí. Pokud jste letos nepotkali koledníky 
v ulicích a rádi byste i nyní chtěli podpořit potřebné, na projekty 
financované prostřednictvím Tříkrálové sbírky je možné přispět 

i během roku prostřednictvím „online koledy“ nebo zasláním 
„DMS KOLEDA.“ Více informací na webových stránkách www. 
trikralovasbirka.cz. Všem dobrovolníkům za zapojení se do sbírky 
a všem ochotným dárcům za finanční příspěvky srdečně děku- 
jeme!
l Ludmila Šimoníková, foto Michaela Žižková

slyšte, slyšte,
do diářŮ si Pište!
Jaro se blíží a s ním také III. ročník společných velikonočních pří-
prav a sdílení. Srdečně vás zveme na Proutkobraní, které se le- 
tos uskuteční v neděli 2. dubna od patnácti do osmnácti hodin 
v Orlovně a její zahradě. Těšit se můžete na srdcaře spolku Líšeň 
sobě, vrbové proutí nejen na pletení pomlázek, ukázky tradičních 
i netradičních velikonočních zvyklostí. Uvítáme také vaši jarní in-
spirativní tvorbu – podělte se s námi o vaše recepty, rodinné tradi-
ce nebo výrobky. Možná přijde i košíkář a další kreativní umělci. 
Bude swap, dílna pro děti i dospělé – skořápky od vajec s sebou, 
těšíme se na vás! Akci pořádáme ve spolupráci s KCL, koná se za 
každého počasí, občerstvení bude zajištěno, vstupné dobrovolné. 
Sledujte událost na FB stránce Líšeň sobě.
l Andrea Ondrůjová, místopředsedkyně spolku Líšeň sobě

domoškoláci se učí
Hravě
V Domoškole Líšeň působí stabilně jako průvodkyně sehrané duo 
Marcela Vavrušová a Jitka Tesařová. Děti pod jejich vedením po-
znávají svět pomocí volné hry, Montessori pedagogiky, projektové 
výuky či prvků z waldorfské pedagogiky. Důraz tak není kladen jen 
na získávání předepsaných školních znalostí, ale hodně prostoru je 
věnováno i budování vztahů mezi dětmi a vytváření bezpečného 
a respektujícího prostředí, ve kterém se dá snadno překonat i ne-
jedna vztahová či jiná emoční nesnáz.

Pravidelně je pamatováno i na narozeniny jednotlivých dětí, které 
se slaví na společném ranním kruhu. Děti popisují narozeninový 
rituál takto: „Nejdřív vyrábíme přání pro oslavence, pak zapaluje-
me svíčky a přejeme mu. Pak ten, kdo má narozeniny, sfukuje svíč-
ky a něco si sám přeje. A na svačině si potom dáme něco dobrého, 
co oslavenec přinese. Třeba buchtu s lentilkami nebo bábovku.“
l Alžběta Blatná

Pozvánka na krouŽek
zvoneček a letní tábory
Chcete, aby si vaše děti užily přírodu plnými doušky společně 
se svými vrstevníky? Už během března se naši nejmenší mů-
žou těšit na oblíbený kroužek Zvoneček, ti starší pak na léto 
plné táborů. Paní učitelky s dětmi pak zveme po celý rok na 
pozořickou hájenku do ekocentra Jezerka na výukové progra-
my. 

V předjaří se neprobouzí jen příroda, ale i aktivity spolku Kavyl. Ja-
ké jsou tedy naše plány? V březnu otevíráme jarní cyklus kroužku 
Zvoneček pro děti ve věku 1–3 roky, které už mají rády společnost, 
ale stále se ještě potřebují občas schovat do láskyplné a bezpečné 
náruče rodiče. Dvě hodiny v  přírodě naplněné hrami, tvořením 
a zkoumáním přírody nabízejí také prostor na sdílení. Patříte-li 
k těm, co uvažují o předškolním vzdělávání v Lesní mateřské škole 
Mariánka, je účast v kroužku ideálním způsobem jak zjistit, zda je 
to pro vás a vaše dítko to pravé. Pod vedením lektorky, která je 
zároveň pedagožkou v lesní školce, se seznámíte se vzděláváním 
v přírodě a vyzkoušíte si model, který mají i školkové děti.

Léto bude plné dobrodružství na tradičních příměstských tábo-
rech pro děti předškolní i školní, které spolek Kavyl pořádá v Líšni 
a v Pozořicích. Letos nabízíme v Líšni dva týdny pro děti předškolní 
a jeden týden pro děti 5–8 let.

Kroužek Zvoneček, stejně jako tábory se v  Líšni konají v  zázemí 
Lesní mateřské školy Mariánka na konci ulice Samoty. Podrobné 
informace a přihlášky na naše aktivity najdete na webu spolku Ka-
vyl – www.lesnikavyl.cz. Chcete-li přihlásit děti do LMŠ Mariánka, 
podívejte se na web školky www.lesnimarianka.cz.
Přejeme krásné jarní dny a těšíme se na viděnou na našich akcích!
l Michaela Žižková, Kavyl z. s.

tříkrálová sbírka 2023 v líšni
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tel.: 
544  210 118

mobil:
603 486 467

info@lekhornik.cz
otevírací doba:

Po–Čt 7–17.00, Pá 7–15

LÉKÁRNA POD KLAJDOVKOU
Možnost rezervace e-receptu telefonicky nebo 

pomocí formuláøe na webu a stále nabízíme 
zdarma dovoz inkontinenèních pomùcek.

Na bøezen vybíráme:
Ibuprofen 100 tbl – 129 Kè, Acylpyrin tbl – 39 Kè, Voltaren 
forte – 339 Kè. Novì také e-shop, více na www.alphega.cz.

Prode j  nápo jù  „U pavouka“
Velký výběr alko a nealko nápojů. Stáčená vína, značková a ročníková.

Na objednávku sudové pivo od 10 litrů.
Zaveden prodej pivních speciálů a Pivrncovy kosmetiky.

Trnkova 15, Stará Líšeň, tel.: 605 251 927
v otevírací době Po–Pá 14–20 hod.,

So 9–12 a 14–20 hod. Od 1. 1. 2016: Ne – zavřeno.

KOSMETIKA
HANA ČERMÁKOVÁ

IČO: 14444887
Kosmetika Hana Čermáková

 Kosmetika.hana

+420 721 166 329
Ondráčkova 7, 628 00 Brno- Líšeň
kosmetikacermakova@seznam.cz

n ELEKTRIKÁŘ: montáž, opravy, revize – vč. so a ne. Tel.: 777 019 667.

n MALBY 21 Kč/m2, nátěry dveří 450 Kč/ks, radiátorů, oken, rýn, střech, 
fasád, ZEDNICKÉ PRÁCE, TAPETOVÁNÍ, Živnostníci pro LÍŠEŇ.
606 469 316, www.maliribrno-hezky.cz, platba hotově = SLEVA 250 Kč!

n SERVIS A MONTÁŽ ŽALUZIÍ A SÍTÍ. Doprava v Brně za 1,- Kč!
Žaluzie, rolety, sítě. T: 607 558 230, www.zaluzie-kubon.cz.

n STĚHOVÁNÍ SCHUPLER spol. s r. o. Nabízíme kompletní stěhovací 
a vyklízecí služby a autodopravu. Garance předem dohodnuté ceny 
zakázky! Informace na tel. č. 606 215 826. www.stehovani-schupler.cz.

n ÚDRŽBA DOMŮ A BYTŮ, PÉČE O ZAHRADY A ZELEŇ, TRUH-
LÁŘSKÉ, PODLAHÁŘSKÉ A ZEDNICKÉ PRÁCE. Pergoly, ná-
bytek. www.uniserv.cz, tel.: 603 483 738.

n Koupím menší 1+kk nebo 2+kk. Hotovost. Tel.: 601 586 468.

n Koupím chalupu nebo pozemek do 60 km od Brna. Tel.: 725 087 561.

n ELEKTRIKÁŘ – opravy, rekonstrukce. Tel.: 797 676 748.

n REKONSTRUKCE BYTOVÝCH JADER, KOUPELEN A TOPENÍ.
Poradenství, návrh, realizace na klíč. Tel.: 513 034 551, mobil:
704 458 187, e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz.

n KUCHYŇSKÉ LINKY A VESTAVĚNÉ SKŘÍNĚ, dvířka, skříňky
a pracovní desky na míru. www.vrbakuchyne.cz. Vrba 603 438 707.

n MONTÁŽE A OPRAVY SPOLEČNÝCH A INDIVIDUÁLNÍCH TV 
ANTÉN, SATELITŮ A TV ROZVODŮ, MĚŘENÍ TV, SAT SIGNÁLŮ, 
DODÁVKY NA KLÍČ. Kučka-Menčik, Popelákova 21, Líšeň.
Tel. 602 536 866, 603 443 626, e-mail: frantisek.kucka@volny.cz.

n Cykloservis, Zikova 34 (výměník), po–čt od 13 h. Tel.: 603 320 332.

n REKONSTRUKCE KOUPELEN, JADER, INTERIÉRŮ NA KLÍČ. 
Práce obkladačské, zednické, sádrokarton, instalatérské, malířské. 
Spolehlivost, kvalita. Tel. 777 141 165, 773 518 654.

n OPRAVY TELEVIZORŮ, LCD monitorů, Hi-Fi věží a jiné domácí 
elektroniky. Rychle, levně a kdykoliv. Ing. Miloslav Hánečka,
Herbenova 8, Stará Líšeň. Tel.: 544 217 106, mob.: 723 624 643.

n Nabízím SOUKROMÉ HODINY KLAVÍRU v Líšni. Pro děti i dospělé,
možnost výuky i u vás doma v lokalitách: Líšeň, Vinohrady, Slatina,
Šlapanice,Ochoz. Dlouholetá praxe s výukou žáků všech věkových 
skupin. Více info na t.: 603 588 267, mail: sarkabesperatova@seznam.cz.

n PRODÁM GARÁŽOVÉ STÁNÍ v Líšni na ulici Chmelnice. Více 
info přes mail: levapch@atlas.cz.

n Poznejte inovativní Židenické kadeřnictví na webu hairhub.cz.

n Pronajmu dlouhodobě garáž na ulici Popelákova. T: 739 234 867.

n ŽALUZIE – PLISÉ – ROLETY – SÍTĚ. Vnitřní hliníkové žaluzie,
rolety DEN a NOC, vertikální žaluzie, zastínění lodžie, sítě proti 
hmyzu. Akční sleva 20 %. Tel: 605 374 881, www.domove.cz

n Muže a ženy i s OZP na OSTRAHU OBJEKTU, RECEPCE a DOZOR 
V MUZEU. Tel.: 602 595 682, pph.kolarik@seznam.cz.

n Pronajmu garáž na ul. Kostelíček, stará Líšeň. T. 603 579 546, dohoda jistá.

CÍTÍTE, CO VAŘÍ SOUSED?

+420 601 153 200

Zadarmo Vám uděláme kontrolu 
jedné šachty kamerou

– Čistíme a dezinfikujeme odvětrávací šachty
– Opravujeme střešní ventilátory

V nečištěných odvětrávacích šachtách jsou baktérie, plísně, 
alergeny, choroboplodné zárodky, karcinogeny.

před čištěním po vyčištění

www.plicedomu.cz

Inzerci do Líšeňských novin přijímá:
Tiskárna SETTRONIC, Bubeníčkova 30, Brno

tel.: 548 538 528, 603 588 964, e-mail: info@settronic.cz
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www.heunisch.eu

SLÉVÁRNA HEUNISCH: NA SNÍŽENÍ PACHOVÉ 
STOPY INTENZIVNĚ PRACUJEME I LETOS

Rádi bychom obyvatele 
přilehlých městských částí 
informovali o krocích, které jsme 
realizovali loni, a především 
o těch, naplánovaných pro 
první čtvrtletí tohoto roku. 

V průběhu loňska jsme prověřovali tři oblasti, 
ve kterých by bylo možné pachy z výroby redu-
kovat: na poli používaných surovin a materiálů, 
v nasazených technologiích a způsobu odsávání. 
Prověřování surovin a materiálů se týkalo jaderny 
a formovny. Intenzivně jsme jednali s dodavateli 
pojiv a  přísad, všechny suroviny prošetřovali 
a  testovali, zdali a případně za jakých podmínek 
by bylo možné snížit jejich pachová rezidua. 
V této záležitosti jsme udělali maximum a aktuální 
reálné možnosti vyčerpali. Suroviny jsme optima-
lizovali na maximální možnou míru a čas ukáže, 
zdali to nebude mít negativní vliv na výrobu. 

Co se týče snížení pachové stopy v technologiích, 
které používáme, vidíme potenciál, jak ji redukovat. 
Jedná se o dopalování na HWS lince prostřednictvím 
úprav závaží, které by výrazněji podpořilo zahoření 
plynů. Velkou pozornost věnujeme také výduchům 
a konkrétním možnostem, jak omezit pachy, které 
z nich společně s emisemi odcházejí. Každé řešení 
pro náš provoz je ale unikátní – všechny slévárny 
mají svou specifi ckou a jedinečnou emisní směs. 
Jednáme se třemi odbornými fi rmami, z  nichž 
každá pro výduchy nabízí vlastní řešení, vždy na 
jiném principu: neutralizační na výduších, stu-
denou plazmu a posledním je dopalování přes 
zeolitový koláč. Všechny tři možnosti ověřujeme, 
některé jsou průkopnické, ve slévárenství dosud 
nepoužité a pro jejich případné nasazení potřebu-
jeme čas k testování.  

O dalších krocích, vedoucích k omezování pacho-
vých stop, budeme průběžně informovat na 
našich FB a webových stránkách:

www.facebook.com/slevarnaheunischbrno
www.heunisch.eu/

Kateřina Svobodová 
tisková mluvčí slévárny HEUNISCH
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V neděli 5. března zahájí fotbalisté SK Líšeň domácím utkáním 
s Vlašimí jarní část druhé ligy. Čeká je během ní čtrnáct zápasů, 
v nichž se pokusí udržet stávající třetí příčku a podívat se tak 
poprvé v historii klubu do baráže o nejvyšší soutěž. Závěr pří-
pravy zpestřilo hráčům soustředění v  Turecku. „Na tréninku 
máme sluníčko a patnáct stupňů,“ pochvaloval si tamní pod-
mínky líšeňský trenér Milan Valachovič při rozhovoru, který 
probíhal na dálku v polovině února.

Do teplých krajin jste se na zimní soustředění vydali vůbec po-
prvé. Probíhá na něm vše podle vašich představ?
Naprosto to splňuje účel, proč jsme sem jeli. Trénujeme na přírod-
ních trávách dvakrát denně, máme k dispozici regeneraci, masáže, 
vnitřní bazén, vířivku i posilovnu. Jsou to perfektní podmínky.

V Turecku bylo silné zemětřesení. Vy jste však v Antalyi, která 
jím zasažena nebyla. Cítíte na místě, jak země prožívá toto 
trauma?
Tady o tom nemluví, vůbec to neřeší. Život musí jít dál. V této ob-
lasti jsou samé hotely, je to jejich obživa. V tréninkovém areálu je 
snad padesát nebo sto hřišť, všechna jsou obsazená, to jsem ještě 
nikdy neviděl. Život běží dál a kdybychom nepustili televizi, tak 
o tom ani nevíme.

Na soustředění jste hráli dva zápasy, s vedoucím celkem kyr-
gyzské ligy Abdish-Ata Kant (po uzávěrce LN) a předtím jste 
porazili 1:0 prvoligový ukrajinský tým Metalist Charkov. Jedna-
lo se o vaše první vítězství v zimní přípravě. Jak ten zápas vy-
padal?
Pro první vítězství jsme si museli zajet do Turecka. Jsme rádi, že 
jsme udrželi nulu, brankář Marek dokonce chytil penaltu. Hráli 
jsme dobře, byli jsme lepší po celý zápas. Za stavu 1:0 jsme měli 
gólovou příležitost a mohli vítězství potvrdit. Byl to šestý tým ukra-
jinské ligy, je super hrát proti kvalitnímu soupeři. I pro naše hráče 
bylo motivační, že se utkají se soupeřem, proti němuž běžně nena-
stupujeme. Také se nám podařilo zátěž rozdělit mezi více hráčů.

Kde vůbec Ukrajinci hrají a trénují, když na jejich území zuří 
válka?
Podrobnosti nemám, ale ukrajinská soutěž se hraje, jen teď má 
zimní pauzu. Ukrajinské i ruské týmy jsou bohaté, do Turecka jezdí 
Dynamo Kyjev i Šachtar Doněck a jsou tu třeba měsíc a půl. Ruský 
mančaft Dynamo Moskva tu měl údajně i celé rodiny. A soustředě-
ní si zpestřili třeba výletem do Istanbulu.

Oproti tomu SK Líšeň je v Turecku na týden a hráči si prý na něj 
dokonce přispěli vlastními prostředky, je to pravda?
Tak především si museli vzít dovolenou z práce. Ale ano, byla to 
podmínka, že si kluci přispějí na letenky. Celkově nás to soustředě-
ní v  Turecku vyjde levněji než v  Česku, navíc se zázemím, které 
bychom v Česku za ty peníze určitě neměli. K tomu máme travna-
tá hřiště, sluníčko a patnáct stupňů. Takový kolega Petr Maléř díky 
tomu přijede krásně opálený (smích).

Druhá liga začíná hned první víkend v březnu. Jak máte naplá-
nován závěr přípravy?
Máme trošku obavy, jak to u nás bude s terény. Máme domluvený 
přátelák s Opavou v Březí, kde nás pustí na trávu. Hrát jen na uměl-
ce by nebylo ideální. Snad už bude tepleji, když jsme odlétali, bylo 
pod nulou. V týdnu před ligou nás čekají dva dny s dvoufázovými 
tréninky.

Prvním soupeřem bude Vlašim, která spolupracuje s pražskou 
Slavií.
Vlašim je hrozně silná, měla výborný závěr podzimu. Potom nás 
v pátek čeká televizní zápas v Příbrami a pak máme Vyškov. Takže 
těžký start. Neuvažuji, kolik bychom z toho chtěli bodů. V létě jsme 
měli obavu, že získáme během prvních pěti utkání jen bod, ale 
nakonec jsme jich měli jedenáct.

Změn v kádru přes zimu mnoho nebylo, nikdo důležitý neode-
šel. Je tedy tým složen podle vašich představ?
Všichni hráči nám zůstali, odešel jen Reteno Elekana, kterému za 
půl roku končila smlouva. V Baníku B bude pomáhat s adaptací 
Afričanů. Rozšířili jsme o vlastní mladé hráče a z hostování se vrátil 
Šumbera. Na podzim jsme s tímto týmem uhráli dobré výsledky. 
Dva posty bych si uměl představit posílit, ale nenašli se hráči, kte-
ré bychom chtěli a mohli přivést.

Cítíte se tedy dobře nachystaní na jaro? Máte vy jako trenér 
nějaké osobní cíle nebo předsevzetí?
Nechci být alibista, ale jaro bude neskutečně těžké. Máme 28 bodů 
a měli bychom hrát o popředí. Ale poslední dva týmy soutěže jsou 
béčka Slavie a Sparty, které se budou zachraňovat. Dole je i silný 
Třinec, o špici bude hrát Příbram, Vyškov, Varnsdorf, taky Dukla se 
bude škrábat nahoru. Moje přání je zajistit si co nejdříve body, aby-
chom hráli v klidu. Pak věřím, že budeme hrát i lépe.

Jakým fotbalem se chcete prezentovat?
Chtěl bych se prezentovat hrou jako Antonio Conte nebo Guardio-
la, ale to není tak jednoduché, protože výběr hráčů je jiný. Přizpů-
sobujeme hru klukům, které máme. Někomu se to líbí a někomu 
ne. Umění je naučit se vyhrávat.

Kdo bude dávat góly? Od dob Jana Silného nemá Líšeň na hro-
tu vysloveného kanonýra.
Já bych spíše řekl, že kanonýrem byl hlavně Jarda Málek, i když to 
byl záložník. My s tím pracujeme, přidali jsme další tréninkové jed-
notky jen pro ofenzivní hráče. Je ale jedno, kdo dá gól, když vyhra-
jeme. V zimní přípravě je zatím nejlepším střelcem Lutonský se 
dvěma góly. Přáli bychom si, aby se útočníci chytili. Pracujeme 
s nimi a věříme jim.

Pokud by se vše sešlo a vy šli opravdu do baráže a z ní do první 
ligy, umíte si to vůbec představit?
Úplně bavit se o tom nechceme. Chceme sbírat body a uvidíme, 
kam nás to posune. Když nám baráž nevyjde, svět se nezboří. 
A kdyby se to podařilo, byl by to další úspěch Líšně. Za čtyři roky 
jsme potřetí pořád na špici. To je náš dlouhodobý cíl.
l Tomáš Hložánek

umění je naučit se vyHrávat,
říká Před fotbalovým jarem kouč sk líšeň

Trenér Valachovič v podzimním utkání s Prostějovem 
(foto Martina Šperková)
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V neděli 5. března v netradičním čase 13 hod. vstoupí do jarní 
části F:NL celek SK Líšeň v utkání s Vlašimí. Čas byl upraven 
tak, aby mohli diváci navštívit i utkání hokejové extraligy mezi 
Kometou a Spartou.

Svěřenci trenéra Milana Valachoviče mají za sebou oproti minulým 
sezonám trochu netradiční přípravu. Za prvé neproběhly jako 
v  minulých sezonách odchody klíčových hráčů do prvoligových 
celků. Proto mohl trenér navázat na celkem zdařilou část podzimu 
se stejnou základní jedenáctkou. Odešel jen Reteno Elekana do 
Baníku Ostrava a na vlastní žádost přešel do B mužstva Václav 
Minařík. Na opačné straně se z hostování v Prostějově vrátil Šimon 
Šumbera. Ze zkoušených hráčů se do kádru dostali Marek Polášek 
ze Slovácka a vlastní odchovanec Martin Tauš, který na podzim ve 
svých 16 letech nastupoval v  zápasech moravské dorostenecké 
ligy mezi devatenáctiletými.

Druhá nezvyklost byla v tom, že líšeňští hráči odjeli v únoru na tý-
denní soustředění do Turecka. Poprvé v  historii klubu probíhala 
část přípravy v zahraničí. Ve známém rekreačním středisku v An-
talyi využili dobrých podmínek pro přípravu. Zatímco se v  Brně 
posunula rtuť v Celsiové hodnotě na teploměru pod bod mrazu, 
v Turecku hráli a trénovali na přírodním trávníku. Navíc vyzkoušeli 
hru i proti kvalitním celkům. Na hřišti se setkali s prvoligovým cel-
kem Ukrajiny Metalistem 1925 Charkov a úřadujícím mistrem Kyr-
gyzstánu FK Abdish Ata Kant. V souvislosti s  tureckým soustře- 
děním je nutná zmínka o tom, že si část nákladů hradili hráči 
z vlastních prostředků.

Na jaře čeká fotbalisty čtrnáct kol. Závěrečné se uskuteční v sobo-
tu 27. května, kdy Líšeň přivítá pražskou Duklu. Byť mužstvo si ofi-

V zimní přípravě sehráli fotbalisté SK Líšeň zápas s Prostějovem, 
jehož dres bude na jaře oblékat i bývalý hráč Líšně Martin Rolinek 
(ve žlutém dresu), který na snímku Martiny Špičkové bojuje o míč 
s líšeňským kapitánem Michalem Jeřábkem.

Velmi dobře si vedou v divizi starší žáci fotbalové Líšně. Oba celky, 
U15 a U14, vedou divizní soutěž. Starší chlapci získali titul půlmistra 
pod vedením Miroslava Žabky, který však po dokončení podzimní 
části předal žezlo někdejšímu hráči Sparty a Zbrojovky Markovi 
Střeštíkovi. Chlapci mají v polovině soutěže náskok pěti bodů před 
Havlíčkovým Brodem. Další bod zpět je Znojmo. Z deseti utkání 
jen jednou prohráli. Na domácí půdě nestačili na Kroměříž, která 
je v tabulce sedmá. Z toho plyne, že u soupeře přemožitele nenašli. 
Nejčastěji byli na hřišti Jan Derka a Dominik Novák. Na podzim si 
zahrálo 23 hráčů. Nejlepším střelcem je podle pravidel českého 
pravopisu Timur Zadorožnij, který má v registračním průkazu za-
nesen nečeský překlad Tymur Zadorozhnyi. Nastřílel devět bra-
nek, Štěpán Špaček přidal 7. Jméno nejlepšího střelce evokuje pro 
kolektiv název titulu knihy Arkadije Gajdara Timur a jeho parta. 
Novému kouči zůstává k ruce asistent Šimon Šumbera.

Hoši do 14 let hrají pod taktovkou Josefa Nováka. Ten se svými 
chlapci si vybudoval první pozici s náskokem tří bodů před Žďárem 
nad Sázavou. O další bod zpět je Kroměříž. Hoši prohráli dva zápa-
sy. Ve Žďáru 2:5 a ve Vyškově 1:2. Střelcem družstva je Jan Ulrich, 
který se trefil dvanáctkrát. O jeden gól méně zaznamenal Filip Zel-
níček. V podzimních utkáních nastoupilo k zápasům 18 hráčů. No-
vákovým asistentem je Jiří Sotolář.

Mladší žactvo startuje v  jižní skupině nejvyšší moravské soutěže 
sportovních center mládeže. Bojuje tak i proti mládežnickým cel-
kům prvoligových družstev. Tabulku vede Zbrojovka Brno před 
Slováckem a Zlínem. Líšeň je po podzimu po jediné výhře posled-
ní šestnáctá. Zdolala pouze čtrnáctý celek tabulky Žďár nad Sáza-
vou 11:5. Trenér Patrik Vévoda s asistenty Jakubem Milotínským, 

ciálně nevytklo cíl postupu do vyšší soutěže, či alespoň do baráže, 
výsledky minulých dvou ročníků i podzimní části současného tuto 
možnost nabízejí. Před dvěma lety skončila Líšeň druhá za Hrad-
cem Králové, ale baráž jí byla upřena kvůli problémům s covidem 
rozhodnutím tehdejšího vedení svazu. V  minulém ročníku byla 
Líšeň opět jednou nohou v baráži, ale porážka v posledním utkání 
na Žižkově ji tuto možnost vzala. Takže letos v koutku duše nejen 
hráči, ale i jejich příznivci doufají, že do třetice by mohlo být úsilí 
korunováno úspěchem.
l šic

Radimem Havlíčkem a Davidem Rampulou využili v utkáních 23 
hráčů. Nejlepším střelcem je Maxmilián Tauber s deseti brankami. 
O jednu méně zaznamenal Dominik Mario Chati.

Dvanáctileté hochy vede Martina Ryšavá, která má s asistenty Pet- 
rem Rozsypalem a Ladislavem Kryštofem k dispozici 24 fotbalistů. 
Střelcem družstva je Kryštof Najt se sedmi brankami. Dvanáctile-
tým líšeňským nadějím se podařilo vyhrát tři zápasy. Porazili do-
ma Havlíčkův Brod 5:2, Svratku Brno 2:1 a v Komárově zdolali v po-
sledním podzimním kole Spartu Brno 2:1. V  tabulce jsou na 
třináctém místě se ziskem 11 bodů.

Odvetná část začíná ve druhé polovici března. Žáci trénuji a mis-
trovské zápasy hrají na travnaté ploše v Podolí.
l šic

Březen s ligou
V neděli 5. března od 13 hod. hostí líšeňští fotbalisté celek Vlaši-
mi, který se v minulém ročníku probojoval do baráže o nejvyšší 
soutěž. Podzim se soupeři příliš nevyvedl, proto skončil jen těs-
ně nad sestupovými místy. Vlašim však pokračuje ve spoluprá-
ci se Slavií Praha. Rozhodně nelze čekat hladký průběh zápasu. 
Další domácí utkání bude v sobotu 18. března. Od 15 hod. čeká 
stadión na Kučerově ulici derby s Vyškovem, který přezimoval 
na druhé příčce, těsně nad Líšní. Koncem měsíce začne i dru-
holigová soutěž žen. Líšeňské dámy hostí 26. března Zlín. Líšeň 
je po podzimu čtvrtá, zatímco soupeřky z města obuvi uzavíra-
jí na osmé příčce tabulku.
l šic

líšeň vstuPuje do odvet na baráŽové Pozici

líšeňští Žáci vedou divizi


